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Въпросници на вниманието на кандидатите за членове на Комисията   BG 

 
 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН 

НА КОМИСИЯТА 

Хена ВИРКУНЕН 

Изпълнителен заместник-председател по въпросите на 

технологичния суверенитет, сигурността и демокрацията 

 

1. Обща компетентност, европейска ангажираност и лична независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да изпълнявате функциите на 

член на Комисията и да работите за общия европейски интерес, по-специално в областта, за която 

бихте отговаряли? Как ще допринасяте за изпълнението на политическите насоки на Комисията? Как 

ще осъществявате интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще интегрирате 

перспектива за равенство между половете във всички области на политиката от Вашия портфейл? Как 

ще прилагате интегрирането на въпросите, свързани с младежта? 

Какви гаранции за Вашата независимост можете да предоставите на Парламента и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да породят съмнения във връзка с 

изпълнението на задълженията Ви в рамките на Комисията? 

 

Референдумът за членството на Финландия в Европейския съюз се проведе преди 30 години. Това беше 

решаващ момент за мен, тъй като с присъединяването си към движението „Да на членството“ аз влязох в 

политиката. Тези от нас, които работиха за членство, искаха Финландия да бъде част от групата на 

европейските, отворени общества, които зачитат ненакърнимото човешко достойнство, демокрацията, 

равенството, правата на човека, принципите на правовата държава и свободата. Станах политик, защото 

исках да популяризирам общата европейска идея и проект. 

 

Никога основните ценности на Европейския съюз не са били оспорвани, както днес. Ако бъда одобрена от 

Европейския парламент за поста изпълнителен заместник-председател на Европейската комисия, ще 

защитавам още по-решително тези ценности с действията си. Над обществото ни надвисват тъмни облаци, 

но твърдо вярвам, че тези трудности могат да бъдат преодолени. Нуждаем се от повече диалог и стремеж 

към разбирателство. Нуждаем се от решения, твърди стъпки и обща посока за бъдещето. Както се посочва 

в политическите насоки на новоизбрания председател Урсула фон дер Лайен, нужно е да действаме много 

по-бързо и далновидно, за да гарантираме нашата сигурност, конкурентоспособност, благосъстояние и 

социална справедливост. Няма да успеем без умението да изслушваме и да водим диалог, без изкуството 

на компромиса и решимост да сближаваме често пъти наистина разнопосочни мнения. За да гарантираме 

благоденствие и сигурност на Европа, трябва да повишим производителността чрез цифрови иновации. 

Същевременно, за да опазим своите ценности — демокрацията, правата на човека и индивидуалните 

свободи — технологиите трябва да бъдат в услуга на хората и техните потребности. Приоритетно ще 

работя за налагането и изпълнението на вече приетите от съзаконодателите актове в областта на цифровите 

технологии. Смятам обаче, че трябва да работим заедно за гарантирането на цифровия суверенитет и 

водещата роля на Европа. Това ще укрепи нашата сигурност и нашите общества и икономики като цяло и 

ще направи нашите демокрации по-издръжливи. 

 

Работила съм повече от десет години като член на Европейския парламент, а преди това в продължение на 

шест години като министър и като член на финландския парламент. Работата ми често е била 

съсредоточена върху политиките в областта на промишлеността, цифровите технологии и иновациите, 

които са свързани с предложения ресор относно технологичния суверенитет, сигурността и демокрацията. 

Съвсем наскоро като член на Европейския парламент имах възможност да работя за цифровия преход чрез 
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различните си позиции на докладчик и докладчик в сянка. Гарантирането на вътрешната и външната 

сигурност, както и създаването на благоприятни условия за развитие на цифровите и авангардните 

технологии са били в центъра на политическите ми дейности. Ако бъда одобрена от Парламента, ще насоча 

усилията си за изграждане на последователен подход към използването на технологиите за укрепване на 

сигурността и конкурентоспособността на ЕС при пълно спазване на изискванията за защита на данните и 

гарантиране, че инструменти като ИИ се използват по безопасен и сигурен начин.   

 

Като политик намирам мотивация в силно развитото си чувство за справедливост и в идеята за равно 

третиране на всички. Убедена съм, че за постигане на равенство са нужни действия в много сектори на 

обществото. Ето един конкретен пример. В ресора, който ми предложи новоизбраният председател на 

Комисията, ключова задача е Европа да играе водеща роля при новите технологии. Това е просто 

невъзможно, ако не успеем да привлечем момичета и жени в областта на науките, технологиите, 

инженерството и математиката. Трябва да впрегнем своите най-добри таланти в подкрепа на европейския 

технологичен суверенитет. Аналогично, в останалите области от моя ресор също бих обърнала специално 

внимание на измерението, свързано с равенството между половете: интегрирането на аспектите за 

равенство между половете в политиките от областта на сигурността и демокрацията е от решаващо 

значение за създаването на по-приобщаващи, ефективни и устойчиви решения. Политиките, при които се 

взема предвид проблематиката на отношенията между половете спомагат за неутрализиране на различните 

последствия от заплахите за сигурността и предизвикателствата пред демокрацията върху различните 

групи, като заедно с това гарантират, че се отдава нужното внимание на гледната точка и потребностите 

на жените. 

 

В практически план съм способствала за участието на жените във всички сфери на живота в ролята си на 

председател на Асоциацията на жените от партията Национална коалиция и като председател на женския 

бейзболен клуб Jyväskylän Kirittäret. Постигането на напредък по отношение на равенството между 

половете и зачитането на правата на лицата, принадлежащи към малцинства, ще останат сред основните 

стимули за обществената ми ангажираност.  

 

Също така е от решаващо значение да се вслушваме внимателно в младите хора — те ще живеят утре с 

решенията, които ние вземаме днес. Като член на Европейския парламент често съм разговаряла с младежи 

в различни видове училища и образователни институции. Често повдигана тема са притесненията на 

младите хора в каква посока да поемат в бъдеще. Ние сме хората, които вземат решения, и нашите усилия 

следва да са насочени към това да създадем бъдеще, в което младите поколения да намират подкрепа и да 

съзират възможности. Искам Европа да бъде място, където младите хора могат да изградят живота си и да 

преследват мечтите си. Ако бъда одобрена за комисар, ще провеждам ежегодни диалози по политиките за 

младежта с младите европейци. Стабилното интегриране в работата на Европейската комисия на 

аспектите, свързани с равенството между половете и младежта, е задача, на която бих се посветила с 

желание. Мой първостепенен приоритет би бил да посещавам редовно държавите членки. Комисията 

следва да работи със и за гражданите на ЕС. 

 

Съблюдавам основополагащите принципи, на които е изградена Европа: основно зачитане на нашите 

демократични органи и институции, върховенство на закона, равно третиране, пропорционалност и 

просперитет. Решена съм да се придържам към най-високите етични стандарти и към задълженията, 

установени в член 17, параграф 3 от ДЕС и членове 245 и 339 от ДФЕС, както и към задълженията, 

залегнали в Кодекса за поведението на членовете на Комисията. 

 

Попълнила съм своята декларация на интереси и тя е публично оповестена. Ако настъпят промени, ще я 

актуализирам. За мен независимостта не подлежи на обсъждане. Ще избягвам ситуации, в които 

безпристрастността и независимостта ми може да бъдат поставени под въпрос. Ще уведомявам 

председателя на Комисията за всяка ситуация, която може да доведе до конфликт на интереси. 

 

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент  

Можете ли да се ангажирате, че ще информирате надлежно Парламента за Вашите действия и тези 

на поверените Ви служби? В какво отношение смятате, че носите отговорност пред Парламента? 

Какви конкретни ангажименти имате готовност да поемете по отношение на взаимодействието си с 

Парламента и присъствието си в Парламента, както в комисия, така и в пленарна зала, а също и по 

отношение на прозрачността, сътрудничеството и предприемането на ефективни последващи действия 
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във връзка с позиции на Парламента и негови искания за законодателни инициативи? Имате ли 

готовност да предоставяте своевременно на Парламента информация и документи във връзка с 

предвидени инициативи или текущи процедури при условия на равнопоставеност със Съвета? 

За мен е чест да работя повече от десет години като член на Европейския парламент. Изпитвам голямо 

уважение към колегите си и към демократичната сила на институцията и твърдо вярвам, че чрез укрепване 

на отношенията между Европейския парламент и Европейската комисия можем да постигнем повече за 

благото на европейските граждани.  

 

Ангажирам се да водя открит и систематичен диалог с Европейския парламент, който да гарантира, че 

Парламентът може да упражнява ефективно своите законодателни правомощия и демократичен контрол. 

Това изисква прозрачност в потока от информация за ключови събития и ключови етапи при воденето на 

преговори. Когато на Европейския парламент се предоставя съществена и навременна информация, 

процесите на вземане на решения се подобряват и стават по-ефективни. Ако бъда одобрена и стана част от 

колегиума, ще направя всичко възможно да участвам в пленарните разисквания, заседанията на комисиите 

и тристранните срещи, свързани с предложения ми ресор. По принцип статутът на Европейския парламент 

като равноправен съзаконодател със Съвета следва винаги да бъде ясно залегнал в работата на колегиума. 

Ще следя за това на всички резолюции по член 225, приемани от Парламента, в които се призовава за 

законодателни предложения в области, за които отговарям, да се отдава най-висок приоритет в дневния 

ред на Комисията и те да бъдат последвани от структуриран диалог с компетентната парламентарна 

комисия. 

 

Ще се стремя да работя с Европейския парламент за това гражданите и предприятията да могат да се 

възползват от предимствата на законите и политиките на ЕС. Подкрепата за Комисията в ролята ѝ на 

двигател на изпълнението би била много полезна, тъй като политическите решения, изявленията или дори 

най-строгото законодателство няма да ни осигурят напредък, освен ако не гарантираме спазването на 

общите за всички правила.   

 

Смятам, че е много важно да има открита, честна и непрекъсната комуникация с Европейския парламент 

и неговите членове. Моя цел е да има прозрачност при подготовката на нови инициативи и за мен е важно 

да се чува гласът и на онези наши граждани и заинтересовани страни, които имат различни гледни точки. 

 

Ако бъда одобрена, в ролята си на изпълнителен заместник-председател ще продължа да прилагам високи 

стандарти за прозрачност по отношение на срещите с представители на интереси, каквато беше практиката 

ми и като член на Европейския парламент. 

 

Преди да вляза в политиката, бях журналист. Смятам, че е изключително важно, предвид също така 

заплахата от разпространението на невярна информация и дезинформация, участието в обществения дебат 

и предоставянето на навременна и точна информация на гражданите също чрез медиите. Ако бъда 

одобрена от Парламента, като изпълнителен заместник-председател на Комисията ще направя всичко 

възможно да достигна също до по-широка аудитория и активно да споделям информация за действията и 

решенията на Комисията с гражданите на ЕС. 

 

Въпроси от комисията по промишленост, изследвания и енергетика  

3. Каква е визията Ви за Вашия портфейл извън посоченото в писмото за определяне на ресора и какво 

бихте искали да оставите след себе си като наследство? Какви законодателни предложения и други 

инициативи ще предложите на колегиума на членовете на Комисията за приемане през следващите пет 

години, и по-специално през първите 100 дни? Как ще гарантирате, че тези предложения, а също и 

прилагането на действащото законодателство, ще укрепят европейската конкурентоспособност? 

Възнамерявате ли да подготвите тези законодателни предложения въз основа на специални оценки на 

въздействието? Какви са Вашите планове по-специално за Законодателния акт за цифровите мрежи, 

Законодателния акт на ЕС за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ, единната политика за 

целия ЕС в областта на изчисленията в облак и стратегията за европейски съюз на данните? Какви 

конкретни мерки ще предложите, за да се гарантира, че Европа ще постигне целите си за цифровото 

десетилетие до 2030 г., включително по отношение на цифровите умения? Какво е Вашето мнение за 

Схемата на ЕС за сертифициране на киберсигурността за услугите в облак (EUCS) и препоръките в 

доклада „Драги“, свързани с услугите в облак?  
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Новите технологии променят света по-бързо от всякога, а ИИ, квантовите и биотехнологиите ще донесат 

още по-големи промени. Изправени сме пред избор: или ще се адаптираме, като прегърнем новите 

технологии, които ще ни донесат напредък, или ще рискуваме да изостанем и станем зависими от други. 

Вторият избор няма да ни позволи да запазим сегашното си равнище на благосъстояние, да опазваме 

околната среда или просто да осигурим своята безопасност. Разликата в конкурентоспособността между 

ЕС и САЩ се обяснява до голяма степен с процъфтяващия технологичен сектор и темпото на въвеждане 

на технологиите в САЩ. Наваксването на тази разлика ще бъде важен приоритет за предстоящия ми 

мандат, ако бъда одобрена от Европейския парламент. Технологиите не бива да се превръщат в 

затруднение, когато могат да са предимство. От нас зависи какво ще се случи. 

  

На кръстопът сме и що се отнася до сигурността на Европа. Искам да работя, в рамките на Европа и с 

нашите съюзници, за да гарантираме, че сме подготвени да се справим с предизвикателствата в настоящия 

геополитически контекст. Защитата на европейската икономика и общество означава преди всичко защита 

на нашите основни ценности — върховенството на закона, демокрацията и основните права. Нашата 

политика в областта на цифровите технологии играе решаваща роля в борбата с дезинформацията и 

подкрепата за един силен, независим и свободен медиен сектор. 

  

Технологичният суверенитет, сигурността и демокрацията са основите, върху които — като работим 

заедно — можем да изградим бъдещето на Европа и да гарантираме, че и занапред за нашите деца това ще 

бъде най-доброто място за живеене в света. Това ще бъдат основните цели на моя мандат. 

  

Искам да работя с вас за изграждането на Съюз, който въвежда иновации, произвежда и, когато е 

необходимо, регулира далновидно. Съюз, който намалява бюрокрацията и залага на иновациите за коренна 

промяна към по-голяма производителност. Съюз, който инвестира във вътрешната и външната сигурност 

и се застъпва за най-високи стандарти в световен мащаб по отношение на демокрацията и принципите на 

правовата държава. Едновременно с това вярвам, че ЕС следва да продължи да играе водеща роля в 

глобалното електронно управление, като популяризира в световен мащаб нашата ориентирана към човека 

визия и нашите общи европейски ценности, въз основа на които изграждаме нашите правила. 

  

Ако бъда одобрена, ще направя преглед на настоящите ни политики и ще предложа конкретни нови, 

далновидни действия с ясни и измерими резултати, включително посочените в моето писмо за определяне 

на ресора, за да постигнем целите и задачите на политиката, които сме задали в рамките на програмата 

„Цифрово десетилетие“ с наближаването на 2030 г. Нуждаем се от промяна в парадигмата, основана на 

пет направления на действие, за да можем да укрепим европейската конкурентоспособност:  

на първо място, осигуряване на подкрепа за иновационния капацитет на европейските дружества, и по-

специално на МСП с дейност в повече от един отрасъл, и предоставяне на повече свобода за нашите 

предприятия при прилагането на иновативни технологии като ИИ.  

Второ, ще подкрепям ефективното прилагане, налагане и опростяване на правилата и разпоредбите и 

намаляването на бюрокрацията, както и използването на технологии, които ще облекчат нашите 

предприятия при спазването на регулаторните изисквания.  

Трето, следва да се съсредоточим върху придобиването на умения, така че всеки да има шанс да участва в 

цифровата революция. Трябва да положим повече усилия за преодоляване на различията при 

задълбочените цифрови умения, по-специално като работим за увеличаване на броя на жените 

специалисти в областта на ИКТ в Европа.  

Четвърто, трябва да впрегнем потенциала на цифровите и авангардните технологии за подобряване на 

живота ни, за да направим нашата жизнена среда по-екологосъобразна, по-сигурна и по-приобщаваща. Бих 

гарантирала също така, че енергийната ефективност на сектора на ИКТ получава необходимото внимание 

и че се възползваме от ИИ в това отношение.  

И накрая, искам да подобрим услугите на обществения сектор за нашите граждани в отрасли като 

здравеопазването. Общественият сектор, включително Комисията, следва да възприемат иновативни 

решения за по-добро удовлетворяване на потребностите на гражданите.   

  

За да постигнем всичко това и да пожънем ползи за европейската конкурентоспособност, трябва да 

действаме бързо. На първо място, това ще означава съществуващото законодателство да се прилага изцяло 

— винаги трябва да се запитваме дали резултатът може да бъде постигнат чрез по-добро налагане или 

прилагане на съществуващите правила. Но в динамичното ни съвремие следва също така да предлагаме 

ново, благоприятстващо иновациите законодателство, когато това е необходимо — с подходяща оценка на 

въздействието, в която участват всички съответни заинтересовани страни и солиден анализ на разходите 

и ползите. Новите правила следва да са опростени, целенасочени и изпълними. 
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Европа следва да се превърне в континента на ИИ. Ето защо, ако бъда одобрена, през първите 100 дни ще 

се съсредоточа върху инициативата за инфраструктурни комплекси за ИИ. Въпросната инициатива ще 

осигурява основно достъп до най-високопроизводителни изчислителни технологии за стартиращи 

предприятия с дейност в областта на ИИ и за промишлеността като цяло. От своя страна, 

Законодателният акт на ЕС за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ (за повече информация 

вж. моя отговор на въпрос 6) ще се занимае с голямото изоставане при капацитета за обработка на 

обобщени данни и при изчислителния капацитет, което понастоящем пречи на европейските дружества да 

разработват и внедряват ИИ. Посоченият законодателен акт ще съдържа съответно мерки за стимулиране 

на иновациите, активна подкрепа за инвестициите, намаляване на бюрокрацията и насърчаване на 

технологиите, които могат да помогнат за постигането на амбициозните цели за енергийна ефективност. 

  

По-специално при изчисленията в облак е важно да не прекъсваме връзката с доставчиците от трети 

държави и да гарантираме сигурността на нашата верига на доставки, като същевременно трябва да вземем 

предвид и законният интерес от решения със „суверенен облак“ при приложенията с особено чувствителен 

характер. Благодарение на защитните разпоредби на Законодателния акт за данните гарантирахме, че 

данните, съхранявани в Европа от доставчици на компютърни услуги в облак, остават защитени от 

неправомерен достъп или прехвърляне от страна на правителства извън ЕС, но са необходими повече 

усилия при приложенията с по-чувствителен характер. Ето защо, следвайки съвета на професор Драги, ако 

бъда одобрена, ще предложа единна за целия ЕС политика в областта на изчисленията в облак за 

публичните администрации и обществените поръчки. Когато предлагат своите услуги на публичните 

администрации, доставчиците на услуги в облак често са изправени пред различни изисквания в отделните 

държави членки и дори между различните отдели на една и съща публична администрация. Това е особено 

обременяващо за по-малките доставчици. Същевременно за публичните администрации е трудно да 

определят услугите, които най-добре отговарят на техните нужди по отношение на сигурността и 

суверенитета. Ще предложа общ за целия ЕС подход към тръжните спецификации, обща рамка за 

сигурност на данните и щателно контролиран от ЕС пазар за сигурни и иновативни услуги в облак. Тези 

услуги могат да бъдат атрактивни и при дейности, свързани с търговска информация с по-чувствителен 

характер.  

  

Приветствам доброволната европейска схема за сертифициране на киберсигурността на 

компютърните услуги в облак (EUCS), тъй като тя ще внесе повече прозрачност по отношение на нивото 

на сигурност на услугите в облак. След като бъде въведена, тя ще реши проблема с настоящата 

разпокъсаност на сертифицирането и ще намали финансовите пречки пред доставчиците да предлагат 

сигурни решения в облак в целия ЕС. Едновременно с това осъзнавам, че освен съществуващите 

технически трудности, настоящият геополитически контекст поражда предизвикателства и пред 

сигурността. Когато работя по различните инициативи за изчисления в облак през моя мандат, няма да 

пренебрегна и тези предизвикателства. 

  

Освен това, ако бъда одобрена от Европейския парламент, скоро ще започна консултация със 

заинтересованите страни по стратегията за приложен ИИ (за повече информация по този въпрос вж. 

отговора на въпрос 4), тъй като трябва да разгледаме и търсенето в частния и публичния сектор. Тя ще 

бъде допълнена от стратегията на Европейския съюз за данните, която е свързана със Законодателния 

акт на ЕС за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ, за да разкрием докрай потенциала на данните. 

Неприкосновеността на личния живот трябва да бъде защитена във всеки един момент и трябва да 

гарантираме, че рамката на ЕС за защита на данните следва отблизо цифровата трансформация и отговаря 

на нуждите на търговците и правоприлагащите органи, като същевременно се поддържа същият висок 

стандарт за защита на данните.  

  

Като част от усилията за укрепване на киберсигурността на нашите най-критични субекти ще изготвим 

план за действие относно киберсигурността на болниците и доставчиците на здравно обслужване, 

който да бъде приет през първите 100 дни. 

  

Постигането на нашите амбициозни цели няма да бъде възможно без по-добър достъп до сигурна, бърза и 

надеждна свързаност като част от по-широката ни стратегия за свързани съвместни изчисления. Трябва да 

стимулираме инвестициите в цифрова инфраструктура и да завършим единния пазар. Това ще постави 

Европа в лидерска позиция при разгръщането на следващото поколение интелигентна цифрова и сигурна 

инфраструктура, включително 6G, като част от една екологосъобразна промишлена трансформация. 

Прочее, ако бъда одобрена, ще подготвя законодателен акт за цифровите мрежи с цел активното 

подпомагане на сигурния високоскоростен широколентов достъп, както през фиксирани, така и през 

безжични мрежи. Картината на цифровата свързаност се променя бързо със сближаването на 
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телекомуникационните технологии, технологиите в облак и технологиите за периферни изчисления, под 

въздействието на виртуализацията и ИИ. Нуждаем се съответно от регулаторна рамка, която да стимулира 

развитието на интегрирани инфраструктури за свързаност и изчисления и да гарантира еднакви условия 

на конкуренция за доставчиците на подобна инфраструктура и услуги. Новата инициатива ще бъде 

изготвена, след като бъдат взети предвид отзивите на заинтересованите страни по Бялата книга на 

Комисията от февруари 2024 г. относно бъдещето на електронните съобщения, резултатите от 

запланувания преглед на съществуващата рамка, както и докладите на Лета и на Драги. Моята цел ще бъде 

доизграждането на единния пазар за свързаност, за което е необходима реформа на политиките в областта 

на радиочестотния спектър при зачитане на споделените компетентности. 

  

Всички тези инициативи могат да бъдат успешни само ако са съпътствани от инвестиции в най-ценния 

актив на Европа: нейните граждани. Както бе подчертано в политическите насоки, Комисията 

възнамерява да постави специален акцент върху изграждането, развиването и използването на уменията, 

от които се нуждаем понастоящем и в бъдеще, и най-вече тези, които са необходими за двойния преход. 

Очаквам с нетърпение да работя с изпълнителния заместник-председател по въпросите на хората, 

уменията и подготовката, и с други колеги от колегиума, за да придвижа напред този въпрос, ако бъда 

одобрена от Парламента. 

 

 

4. Как определяте технологичния суверенитет и конкурентоспособността на ЕС? Как ЕС може да 

постигне това? Във връзка с това какви цели и показатели ще определите, за да гарантирате, че до края 

на Вашия мандат е постигнат съществен напредък? Как ще укрепите позицията на технологичния 

сектор на ЕС както при хардуера, така и при софтуера, като използвате цялостен подход, и какви 

незабавни мерки ще предприемете, за да гарантирате технологичния суверенитет и да насърчите 

конкурентоспособността на европейските платформи? Какви са Вашите планове по отношение на 

цифровите и авангардните технологии, като например ИИ, суперкомпютри, квантови изчисления и 

технологии, полупроводници, космически технологии и интернет на нещата? Какви мерки предвиждате, 

за да гарантирате безопасно, надеждно и ориентирано към човека използване на цифровите технологии? 

Как планирате да гарантирате ефективното прилагане на Законодателния акт за интегралните схеми 

и да укрепите веригите на доставки на полупроводници в ЕС? Какви са Вашите планове за разширяване 

на Законодателния акт за интегралните схеми, включително подкрепа за стратегически промишлени 

сегменти и свързани с тях отрасли, а така също и за дългосрочния план на ЕС за квантовите интегрални 

схеми? Как ще засилите координацията и участието на ЕС в международните органи за 

стандартизация в областта на ИКТ и ще популяризирате цифровите норми и стандарти на ЕС в 

международен план? 

 

Когато става дума за технологии от критично значение, само една по-независима и по-силна в това 

отношение Европа може да ни осигури онази устойчива конкурентоспособност, от която се нуждаят 

гражданите ни за своето социално-икономическо благосъстояние. Един суверенен в технологично 

отношение и конкурентоспособен ЕС ще ни осигури независимост в настоящата глобализирана среда и 

така ще се предпазим от субекти, които не се придържат към европейските ценности. Затова ние, заедно с 

държавите членки, следва да увеличим финансирането за научноизследователска и развойна дейност, да 

засилим подкрепата си за иновативните стартиращи предприятия и МСП — например чрез финансиране 

на растежа и гъвкави обществени поръчки — и да насърчим използването на базирани в ЕС технологии.   

  

Ако бъда одобрена, моя цел ще бъде да намалим значително нашите технологични зависимости. Въз 

основа на резултатите от вече започналата през миналата година задълбочена оценка на нашите критични 

зависимости и технологично изоставане, както и на жизненоважните вериги на доставки за стратегически 

активи и инфраструктури на ЕС, с подкрепата на Обсерваторията на ЕС за технологии от критично 

значение, ще предложа мерки за наваксване на изоставането. Ще гарантирам, че когато анализираме 

икономическата сигурност и занапред ще взимаме предвид оценките на риска при технологиите от 

критично значение, включително вече започнатите оценки на риска в областта на авангардните 

полупроводникови технологии, технологиите в областта на изкуствения интелект, квантовите технологии 

и биотехнологиите, и че тези оценки ще доведат до конкретни мерки за отдаване на приоритет на 

сътрудничеството с нашите единомислещи партньори.   

  

От гледна точка на киберсигурността технологичният суверенитет на ЕС означава наличието на силна и 

надеждна европейска промишленост за киберсигурност и киберотбрана, която може да осигури решения 

за сигурността на нашата цифрова инфраструктура от критична важност. Това означава да избягваме 

опасните зависимости от единични доставчици и да намалим риска за нашата верига на доставки, който 
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пораждат високорисковите доставчици, въз основа на общоприети в целия Съюз оценки на риска за 

сигурността, включително като работим с държавите членки за ефективното прилагане на 

инструментариума за 5G. Това означава също така, че всички наши устройства, свързани с интернет на 

предметите, не трябва да имат познати уязвимости при навлизането си на пазара и да са сигурни за 

предприятията и потребителите. Сега вече разполагаме със солидна и всеобхватна рамка за 

киберсигурност, за да постигнем това. 

  

Технологичният суверенитет на ЕС обхваща целия цикъл на разработване на технологиите — от 

фундаменталните научни изследвания до пазарната реализация от страна на промишлеността, 

разработването на ключови технологии със собствен капацитет за научноизследователска и развойна 

дейност, разработване и внедряване, както и достъпа до ключови суровини и тяхното рециклиране. Ако 

бъда одобрена, ще работя по-специално с изпълнителния заместник-председател по въпросите на 

просперитета и промишлената стратегия, за да подсигуря жизненоважните доставки.   

   

Изпълнението, както на целите (по-специално по отношение на „цифровия суверенитет“), така и на 

задачите на цифровото десетилетие на ЕС до 2030 г. (по-специално по отношение на гигабитовата 

свързаност, производството на полупроводници, броя на периферните възли, навлизането на ИИ и 

изчисленията в облак, броя на специалистите в областта на ИКТ или цифровизацията на здравеопазването 

или публичната администрация) вече допринасят за технологичния суверенитет и 

конкурентоспособността на ЕС. Докладите за състоянието на цифровото десетилетие за 2025 г. и 2026 г. 

ще съдържат информация за напредъка и той ще бъде обсъден с Европейския парламент и държавите 

членки. Прегледът на задачите на цифровото десетилетие, който трябва да бъде представен най-късно до 

30 юни 2026 г., ще осигури възможност наборът от цели, задачи и ключови показатели да бъде допълнен 

или преразгледан, така че да бъде обхванато и постигането на технологичен суверенитет на ЕС. 

  

Нужно е да развием по-големи способности в редица авангардни технологии, като ИИ, усъвършенстваните 

полупроводници, квантовите технологии, суперкомпютрите, изчисленията в облак и периферните 

изчисления, космическите технологии, киберсигурността, интернет на предметите и геномиката.   

  

ИИ може да бъде централен елемент на нашата бъдеща конкурентоспособност. Ако бъда одобрена от 

Парламента, ще разработя стратегия за приложен ИИ, в която ще обърнем внимание главно на бързото 

внедряване на нови решения с ИИ във водещите ни промишлени сектори и в публичните администрации. 

Така ще се погрижим за поражданите от ИИ иновации, като подкрепяме разработването на модели на ИИ 

и тяхното внедряване в промишлените сектори на Европа, например в здравеопазването, енергетиката, 

роботиката и производството, космическите технологии и отбраната, както и в публичния сектор. 

  

Успоредно с това ще насърча инвестициите в суперкомпютърна мощност от най-високо равнище чрез 

инициативата за инфраструктурни комплекси за ИИ. В рамките на тази инициатива ще се стремя да 

създам условия за нашите стартиращи предприятия и МСП с дейност в областта на ИИ и за по-широката 

екосистема за разработване на големи европейски модели с ИИ. Инфраструктурните комплекси за ИИ ще 

се основават на нашата съществуваща и водеща в световен мащаб мрежа от суперкомпютри. Моя цел ще 

бъде да стартирам поне пет такива комплекса в Европа през първите 100 дни от мандата на Комисията и 

да продължа тези усилия през целия си мандат. Освен всичко друго, ще работя с комисаря по въпросите 

на стартиращите предприятия, научните изследвания и иновациите за създаването на Европейски 

научноизследователски съвет за ИИ като ключов елемент от по-широката стратегия за ИИ.  

 

Полупроводниците също се нуждаят от амбициозни инвестиции и, за да бъдем по-малко зависими от 

външни участници, трябва да изградим фабрики и да ги произвеждаме в Европа. Европейският 

законодателен акт за интегралните схеми вече привлече около 80 милиарда евро в проекти, които са 

„първи по рода си“ в Европа, т.е. проекти, които отговарят на редица условия за сигурност на доставките 

и водят до положителни странични ефекти в целия ЕС. Европа обаче трябва да положи още усилия, за да 

постигне целта си за пазарен дял от 20 % и да заеме съответна позиция в областта на авангардните 

технологии за полупроводници. Моята цел ще бъде да помогна на нашите дружества да съкратят 

разстоянието между изследванията и производствените мощности чрез инвестиции в авангардни пилотни 

производствени линии, които обединяват усилията на субекти от областта на научните изследвания и от 

промишлеността по цялата верига на доставки — от материалите, оборудването и производството до 

опаковането. Ще стартирам и облачна платформа за проектиране, за да гарантирам, че нашите стартиращи 

предприятия разполагат с всички необходими инструменти за проектиране на иновативни интегрални 

схеми. Най-сетне, стабилното и балансирано международно сътрудничество ще бъде от съществено 

значение за привличане на допълнителни инвестиции и за гарантиране на сигурността на доставките. Ще 
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се стремя да гарантирам ефективното прилагане на Законодателния акт за интегралните схеми в подкрепа 

на развитието на технологични възможности за производство на полупроводници и пилотни линии в ЕС, 

които отговарят на специфичните потребности на стратегическите сектори, включително на водещите 

инициативи на ЕС в областта на космическите технологии и космическата и отбранителната 

промишленост на ЕС. 

  

Квантовите технологии са достигнали ниво на зрялост, което позволява практическото им приложение в 

изчислителните технологии, датчиците и сигурната комуникация с приложения в областта на 

медицинското диагностициране, защитените от хакерски атаки комуникационни мрежи и бързото 

обучение на големи модели с ИИ до свръхчувствителните сензорни устройства. Те са от стратегическо 

значение за суверенитета, конкурентоспособността и отбранителния капацитет на ЕС. Ако бъда одобрена, 

ще работя с държавите членки и ключови участници от промишлеността за ускоряване на развитието на 

европейската екосистема при квантовите технологии и за привличане на инвестиции за внедряването им в 

промишлеността. За тази цел ще работя и по квантовите интегрални схеми — ключов компонент на 

квантовите технологии и на бързо разрастващия се пазар за тях — и ще представя дългосрочен план на 

ЕС за квантовите интегрални схеми.   

 

Ако бъда одобрена, ще се съсредоточа и върху подобряването на свързаността в Европа. Тя е в основата 

на нашата конкурентоспособност и е ключов спомагателен фактор за изброените по-горе технологии. 

Свързаността ни позволява да използваме пълноценно данните, например за обучението на модели с ИИ. 

В това отношение ще работя, за да гарантирам, че интернет на предметите се използва широко като 

основен инструмент за повишаване на конкурентоспособността на промишлеността и мобилността в 

Европа. Ще гарантирам също така, че внедряването на интернет на предметите принася полза за околната 

среда, по-специално за ефективно използване на ресурсите в области като водоснабдяването и прецизното 

земеделие. За да извлече максимална полза от интернет на предметите, ЕС трябва да възприеме изцяло 6G. 

 

Нарастващото геополитическо напрежение като цяло и агресивната война на Русия в Украйна в частност 

доказаха необходимостта Европа да бъде автономна по отношение на свързаността. Ако бъда одобрена, 

ще работя за по-голяма европейска стратегическа автономност в космическото пространство, включително 

по отношение на доставчиците от критично значение за сигурността, целостта и устойчивостта на 

спътниковите услуги чрез IRIS2, които са от решаващо значение за сигурните правителствени 

комуникации на държавите членки. IRIS2 ще подкрепи конкурентоспособността на европейската 

промишленост чрез разработването на съвременни спътникови технологии, които са от полза за целия 

отрасъл и особено за МСП. Това ще позволи на Европа да запази водещата си роля в космическия сектор. 

  

Освен инвестициите, от ключово значение за разкриването на нови възможности е и съгласуваното и 

взаимодопълващо се прилагане на съществуващите ни правила. Съвместно с други членове на Комисията 

ще се стремя да улесня спазването на нашата нормативна уредба в областта на цифровите технологии, като 

обърна специално внимание на въздействието върху стартиращите и разрастващите се предприятия. 

  

Нашата цел е да разработим технологии, които осигуряват на хората повече възможности и способности 

и се придържат към европейските ценности. Това може да бъде конкурентно предимство за цифровите 

продукти и услуги със знак „Произведено в ЕС“. Трябва да инвестираме в безопасни, надеждни и 

ориентирани към човека технологии, които отразяват европейските ценности и защитават европейския 

социален модел и безопасността на нашите граждани. При бързото развитие на технологиите от решаващо 

значение е да не позволим те да накърняват човешките права и потребности. Тези ценности, заедно с 

устойчивостта и издръжливостта, следва да са в основата на нашите цифрови иновации и на правилата, 

които въвеждаме. 

  

Ще координирам действията си с държавите членки и заинтересованите страни и ще работя в тясно 

сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената 

стратегия, за да насърчим прилагането на стратегически подход към международната стандартизация, да 

гарантираме конкурентоспособността, сигурността, стратегическата автономност на ЕС и способността ни 

да утвърждаваме ценностите на ЕС. Ще работя за това двустранно — чрез цифрови партньорства, и 

многостранно — в рамките на Г-7, Г-20 и международни организации като ОИСР и ООН. Активно ще 

работя с единомислещите ни партньори за възприемане както на цифровите стандарти на ЕС в 

международен план, така и на онези международни цифрови стандарти, които зачитат нашите общи 

ценности и интереси (напр. неприкосновеност на личния живот, защита на данните или права на човека). 
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Ще се стремя да ускоря инвестициите в трансграничните проекти и технологии за укрепване на 

оперативната съвместимост между държавите членки при цифровите обществени услуги, като гарантирам 

тяхното безпроблемно и сигурно функциониране. Използването на инструменти като регулаторните 

лаборатории и многонационалните проекти ще ни помогне при разработването, изпитването и 

внедряването на иновативни решения в Европа, които да спомогнат за съобразяване на дейността на 

публичните администрации с правилата на цифровата ера. 

  

Ще си сътруднича с други комисари за привличане на чуждестранни инвестиции, за осигуряване на 

подходяща регулаторна среда, за приоритетното изграждане на квалифицирана работна сила и технически 

експертен опит, за подобряване на достъпа до частен капитал и за насърчаване на иновациите.   

  

В заключение трябва да кажа, че постигането на технологичен суверенитет и конкурентоспособност 

изисква съгласуването на усилията ни с тези на държавите членки. Координацията на равнище ЕС, 

обединяването на ресурсите, широкомащабните инвестиции и общата воля за постигане на напредък са от 

решаващо значение. 

  

 

5. Какви са Вашите планове по отношение на цифровата инфраструктура и достъпа до качествена 

свързаност във всички географски райони? Как възнамерявате да осъществите предложенията, 

изложени в Бялата книга за нуждите на Европа от цифрова инфраструктура? Какво е Вашето мнение 

относно препоръките в Бялата книга и в доклада „Драги“ относно мрежовите такси? Какви мерки 

предвиждате за подобряване на гигабитовата свързаност, разширяване на внедряването на 5G мрежи, 

гарантиране на пълно преминаване от медни към оптични влакна до 2030 г. и стимулиране на 

инвестициите от частния сектор за развитие на мрежата? Как планирате да се справите с 

енергийните аспекти на цифровата инфраструктура? Какви мерки считате за необходими за укрепване 

на киберустойчивостта и сигурността във всички сфери в целия ЕС? Как ще повишите 

конкурентоспособността на промишлеността в областта на сигурността и отбраната в контекста на 

Европейския съюз за отбрана? 

По отношение на покритието с фиксирани и безжични мрежи с много голям капацитет ние изоставаме от 

конкурентите си. За да се справим с това, се нуждаем от координирани действия на равнище ЕС, 

включително по отношение на инвестициите. Особено предизвикателство е наличието на „самостоятелна 

5G“ мрежова архитектура, която е от ключово значение за промишлените случаи на употреба. Запазва се 

значителното цифрово разделение между градските и селските райони в ЕС. Трябва да увеличим 

инвестициите, за да постигнем целите за свързаност на цифровото десетилетие до 2030 г. и да развием 

мрежите, които са необходими за цифровите услуги на бъдещето. Ако бъда одобрена от Европейския 

парламент, ще поема ясен ангажимент: да направя всичко възможно за това ЕС да постигне целите за 

свързаност до 2030 г. и да гарантира наличието на сигурна, бърза и надеждна свързаност, на която да се 

опрат нашата икономика и общество.  

  

Ако бъда одобрена, един от основните ми приоритети ще бъде да работя по законодателен акт за 

цифровите мрежи, с цел активното подпомагане на сигурния високоскоростен широколентов достъп, както 

през фиксирани, така и през безжични мрежи, в подкрепа на конкурентоспособността и достъпните 

качествени услуги за потребителите. Така бихме отговорили на технологичните тенденции и аспектите на 

сигурността, описани в Бялата книга на Комисията „Как да бъдат задоволени нуждите на Европа от 

цифрова инфраструктура?“. Като обвързва всеки политически избор със солидна оценка на въздействието, 

бъдещият акт следва да намали административната тежест за операторите и да създаде стимули за 

инвестиции в инфраструктура и за нови стопански дейности, например в областта на периферните 

изчисления в облак. Освен това трябва да бъдат защитени интересите на потребителите и да се вземе 

предвид индивидуалното положение на държавите членки.   

  

Като следвам препоръките от доклада „Драги“, ще проведа активно обсъждане за това как да бъде 

доизграден единният пазар на електронни съобщения. Ще търся решения за по-интегрирано управление 

на равнището на Съюза по отношение на радиочестотния спектър за мрежите от следващо поколение. 

Забавянията при търговете за 5G се отразиха отрицателно на конкурентоспособността на Европа и това не 

бива да се повтаря. Нараства броят на участниците в мрежовата икономика и дебатите са оживени. Те 

обаче не бива да се свеждат само до обсъждането на таксите за мрежите. Нужно е да се коментира начинът, 

по който различните участници допринасят за това екосистемата на далекосъобщенията да бъде 

динамична и иновативна, както и основана на справедливи еднакви условия на конкуренция. Бяха 

направени интересни предложения, включително подхода, предложен в доклада „Драги“ и в Бялата книга 
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за нуждите на Европа от цифрова инфраструктура. Освен това обществената консултация, последвала 

публикуването на Бялата книга, доведе до много голям брой отзиви, които аз ще проуча внимателно. Ще 

работя с всички заинтересовани страни. Мои ръководни принципи при изготвянето на всяко предложение 

ще бъдат защитата на интересите на гражданите на ЕС и насърчаването на конкурентоспособността и 

инвестициите. 

 

Нужно е да напреднем и с изключването на медните мрежи. Това ще стимулира разполагането на оптични 

мрежи и ще гарантира наличието на повече ресурси за разгръщането на 5G мрежите, ще способства за 

постигането на целите на цифровото десетилетие за 2030 г., по-специално относно гигабитовата 

свързаност за всички, и на дългосрочните цели за устойчивост, тъй като оптичните влакна са по-малко 

енергоемки и позволяват въвеждането на по-ефективни и по-екологосъобразни услуги. Нужно е обаче 

въвеждането на защитни мерки, с които да се гарантира свързаност на уязвимите крайни ползватели. 

  

Бих обърнала специално внимание и на това как да се стимулират научните изследвания в областта на 

нискоенергийните цифрови инфраструктурни решения, включително за охлаждане, енергийно ефективни 

процесори и устойчива мрежова инфраструктура. Решенията с ИИ могат много да спомогнат за постигане 

на енергийно по-ефективен сектор на ИКТ. През 2022 г. Комисията прие план за действие за 

цифровизиране на енергийната система, чието прилагане е в пълен ход и с който бяха постигнати 

значителни резултати. Например Комисията въведе схема, съгласно която центровете за данни 

оповестяват своето потребление на енергия и вода. Ако бъда одобрена, бих подкрепила комисаря по 

въпросите на енергията и жилищата за създаване на система за оценка и етикетиране на центровете за 

данни, както и за въвеждане на минимални стандарти за ефективност за новите центрове за данни. Ще 

работим заедно и за подобряване на интегрирането на центровете за данни с енергийната система, като 

поставим ударение на оползотворяването на отпадната топлина и предоставянето на услуги за гъвкавост 

на електроенергийната мрежа. 

  

Ако бъда одобрена, ще работя и за изготвянето на Кодекс за поведение за устойчивостта на 

далекосъобщителните мрежи и ще подкрепя колегите си в разработването на схема за енергийно 

етикетиране на компютрите и в преразглеждането на изискванията за екопроектиране на компютри и 

сървъри. 

Що се отнася до киберсигурността, която е в центъра на по-широкия ресор на сигурността, моята цел ще 

бъде във всички сфери на обществения живот киберсигурността да се взема предвид още на етапа на 

проектиране. Ще се постарая прилагането и налагането на новите законодателни актове както за 

киберсигурността на критичните субекти (МИС 2), така и за сигурността на продуктите (Законодателен 

акт за киберустойчивост) да става по иновационен и благоприятен за бизнеса начин. Ще работя със 

съответните органи и представителите на промишлеността за повече зрялост в киберсигурността и за 

инвестиции в укрепване на способностите за откриване и реагиране. Трябва да пресечем съгласувано и 

решително действията на киберпрестъпниците и престъпните групи, занимаващи се с изнудване чрез 

специализиран софтуер. 

  

Законодателният акт за киберустойчивост ще отвори нова страница за киберсигурността в световен 

мащаб и значително ще намали уязвимостта на свързаните с интернет продукти, които се използват 

злонамерено за шпионаж, предварително позициониране и с цел предизвикване на смущения в 

предоставяните услуги. Ще продължа да прокарвам в Европа и извън нея нашата визия за критичните 

субекти и сигурността на продуктите и да работя за установяването ни като глобален лидер по отношение 

на стандартите за киберсигурност. 

  

Ако бъда одобрена от Парламента, ще се стремя към опростяване и разширяване на ключовите европейски 

инфраструктури и способности в областта на киберсигурността с цел повишаване на ситуационната 

осведоменост и капацитета за реагиране. Ще обърна особено внимание на изделията с двойна употреба и 

гражданско-военното сътрудничество, и по-специално на въпросите, свързани със сигурността в нашите 

вериги на доставки, като се започне с подходяща рамка за сертифициране. Трябва да гарантираме, че 

секторът на отбраната незабавно ще реагира на бързото технологично развитие в киберпространството, 

като се основава на разработваната в момента пътна карта за критичните кибертехнологии. Искам да 

работя за създаването на среда, в която предприемачите и новаторите да могат да разработват и предлагат 

на пазара така необходимите инструменти за киберотбрана, и отчитам, че повечето иновации в областта 

на киберсигурността в ЕС се разработват от стартиращи и малки предприятия. Ще разработя също така 

интегриран процес за иновации за европейските стартиращи предприятия в областта на 
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киберпространството, за да подкрепим тяхното развитие и за да се създадат условия за динамична и 

авангардна гражданско-военна екосистема на киберсигурност.   

Ако бъда одобрена, ще продължа усилията за модернизиране на съществуващите и за създаване на нови 

сигурни трансевропейски мрежи, свързващи държавите членки, европейските институции, агенции и 

органи и други заинтересовани страни, с което да се повиши оперативната съвместимост и 

киберустойчивостта в цифровите трансгранични взаимодействия за европейския публичен сектор. 

Що се отнася до операциите и откриването на заплахи, ще използваме като основа гражданската система 

за предупреждение в областта на киберсигурността, която ще бъде изградена съгласно Законодателния акт 

за киберсолидарност. Основаната на ИИ инфраструктура от киберцентрове на ЕС ще позволи на Европа 

да открива по-добре незабележимите атаки и да повиши готовността на своите критични граждански или 

отбранителни инфраструктури. По това следва да работим паралелно с усилията на комисаря по въпросите 

на отбраната и космическото пространство и на държавите членки в областта на киберотбраната. 

  

Подводните кабелни инфраструктури осигуряват 99 % от междуконтиненталния трафик и са от решаващо 

значение за сигурността и конкурентоспособността на Европа в световен мащаб. Ще работя с държавите 

членки за набелязване на рисковете и на мерки за ограничаването им, включително по изготвянето на 

стандарти, и ще продължа да подкрепям полагането на подводни кабели. 

  

Когато говорим за повишаване на конкурентоспособността на промишлеността в областта на сигурността 

и отбраната, постигането на готовност на европейската отбранителна промишленост изисква по-големи 

инвестиции в нашата промишлена база, научноизследователска и развойна дейност, както и по-тясно 

сътрудничество и дългосрочен ангажимент. Както се подчертава в Европейската стратегия за 

отбранителната промишленост, в продължение на десетилетия ние не инвестирахме достатъчно в нашата 

отбранителна промишлена база. Повече от половината от придобиваните отбранителни продукти идват от 

доставчици извън ЕС, а търговията в рамките на ЕС се е увеличила незначително в сравнение със 

значителния растеж на пазара на тези продукти в ЕС. Европейската стратегия за отбранителната 

промишленост и Програмата за европейската отбранителна промишленост, които допълват Европейския 

фонд за отбрана, предлагат редица стимули за обръщане на тези тенденции и спомагат за изграждането на 

истински единен пазар в областта на отбраната. Тези мерки проправят пътя към Европейския съюз за 

отбрана. Държавите членки трябва повече да работят заедно и повече да инвестират в европейската 

промишленост, включително в сътрудничеството. Трябва също така да установим какво продължава да 

пречи на трансграничното сътрудничество, като това ще спомогне както за конкурентоспособността на 

европейската отбранителна технологична и промишлена база, така и за посрещането на нуждите на 

въоръжените сили на държавите членки. 

  

Ако бъда одобрена, заедно със заместник-председателя/върховен представител по въпросите на външните 

работи и политиката на сигурност, както и с комисаря по въпросите на отбраната и космическото 

пространство, ще ръководя работата за повишаване на конкурентоспособността на отбранителната ни 

промишленост в рамките на Европейския съюз за отбрана.  

 

Въпроси от комисията по вътрешния пазар и защита на потребителите 

6. Изкуствен интелект, Законодателен акт на ЕС за развитие на компютърните услуги в облак и 

ИИ 

Какви ще бъдат основните принципи и цели на обявеното предложение за нов „Законодателен акт на ЕС 

за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ“ и как планира Комисията да постигне тези цели? 

Как Комисията ще съгласува стратегическата цел за насърчаване на иновациите и 

конкурентоспособността в областта на ИИ с необходимостта да се гарантира надеждност и 

безопасност на ИИ в полза на потребителите и предприятията? Как възнамерявате да насърчавате 

хармонизираното прилагане на цифровите норми и стандарти на ЕС в рамките на единния пазар и в 

международен план и да гарантирате водещата роля на ЕС в световен мащаб в цифровото управление? 

Понастоящем едва 8 % от предприятията в ЕС използват ИИ, само 33 % от нашите дружества използват 

изчисления в облак, а площта на центровете за данни в Европа е една трета от тази на американските. Това 

води до огромна разлика в производителността в ущърб на ЕС, тъй като за иновациите нашата 

промишленост се нуждае от изчислителна мощ, особено в областта на ИИ. След като моделите на ИИ 
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бъдат обучени (чрез суперкомпютри), конвенционалната инфраструктура за изчисления в облак ще бъде 

от основно значение за адаптирането им към специфични случаи на употреба. На европейския пазар за 

изчисления в облак обаче доминират няколко свръхмащабни доставчици, които често са разположени в 

чужбина и са ключови участници на зараждащия се пазар на ИИ благодарение на огромната си 

инфраструктура и доминиращи софтуерни инструменти за ИИ.   

  

В отговор на това предизвикателство пред промишлеността, ако бъда одобрена, ще изготвя Законодателен 

акт за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ след цялостна оценка на въздействието с 

участието на всички съответни заинтересовани страни. Той следва да е част от една по-широка стратегия. 

Заедно с Инициативата за инфраструктурните комплекси за ИИ той ще осигури така необходимата 

изчислителна мощ на европейските новатори в областта на ИИ. Другите компоненти на стратегията ще 

бъдат стратегията за приложен ИИ, за да се ускори породената от ИИ трансформация на промишлените 

сектори в Европа и на предоставянето на обществени услуги, и Законодателният акт за цифровите 

мрежи — за оптимално интегриране на най-съвременните решения за цифрова свързаност в цялостната 

екосистема. 

  

Според мен Законодателният акт за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ следва да има също 

толкова амбициозни цели, колкото има и Законодателният акт на ЕС за интегралните схеми. 

Научноизследователската и развойна дейност, инвестициите в производствени съоръжения в Европа и 

сигурността на доставките на интегрални схеми бяха обект на Законодателния акт за интегралните схеми, 

а със Законодателния акт за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ следва да се обърне внимание 

на това как да се поддържа динамична екосистема от модели за обучение на ИИ и да се привличат 

инвестиции в изчислителна инфраструктура и съхранение на данни в цяла Европа, които да са достъпни 

за всяко стартиращо предприятие, МСП и други субекти от промишлеността. 

  

Първата цел на Законодателния акт за развитие на компютърните услуги в облак и ИИ ще бъде да се 

насърчи разработването на енергийно ефективни изчислителни архитектури и революционни решения за 

свеждане до минимум на използването на природни ресурси. Европа се нуждае от устойчиви технологии 

за центровете за изчисления в облак и центровете за данни, които потенциално могат да ѝ осигурят 

конкурентно предимство. Ако бъда одобрена, ще насърчавам и използването на съвместни модели за 

обучение на ИИ с участието на ключови заинтересовани страни в стратегически промишлени сектори, 

особено на предконкурентния етап. На пазара следва да навлязат много повече европейски участници. 

  

Второ, законодателният акт следва да отдаде приоритет на мащабните инвестиции в съоръжения за 

изчисления в облак и за изкуствен интелект, които могат да се считат за „първи по рода си“, например по 

отношение на устойчивостта и иновативните форми на изчисления в облак, като например 

телекомуникационните периферни изчисления в облак. Важно е също така компютърните изчисления в 

облак да се разглеждат като истински инфраструктурен континуум, при който централизираните 

традиционни облачни инфраструктури са взаимосвързани с нашата мрежа от суперкомпютри и се 

допълват с разпределени периферни възли и телекомуникационна инфраструктура. 

  

Трето, трябва да обърнем внимание на сигурността на доставките и на киберсигурността на услугите в 

облак. Всички ние поверяваме голяма част от данните си на облачната инфраструктура. Приложенията, 

работещи в облачни инфраструктури, често са входна точка за бизнес ИТ системи и данни. Съответно, ако 

бъда одобрена, ще гарантирам, че предлаганите в Европа услуги в облак имат високо ниво на 

киберсигурност. Нашите граждани и предприятия трябва да са уверени, че техните данни са в безопасност, 

когато се съхраняват в облак.  

  

Когато говорим за иновациите, които ни носи ИИ, и за надеждността и сигурността на изкуствения 

интелект, това не са две различни неща: доверието в ИИ и високите му постижения са двете страни на една 

и съща монета.  Със Законодателния акт за ИИ се въвеждат предпазни мерки, за да се гарантира, че ИИ в 

Европа е ориентиран към човека и е надежден и безопасен. Едновременно с това посоченият законодателен 

акт има целенасочен и основан на риска подход и въвежда ясен набор от правила във всички държави 

членки. Като предоставя възможност да се предвиждат изключения за инструменти за научни изследвания 

и оказване на подкрепа, като например регулаторните лаборатории, актът дава възможност за иновации в 

областта на ИИ. Ще отдам приоритет на навременното и предвидимо прилагане, за да може 

Законодателният акт за ИИ да постигне тези свързани цели.  
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ЕС е в изгодна позиция да заеме водеща роля в глобалното електронно управление, тъй като ние първи в 

света приехме всеобхватен набор от правила не само за ИИ, но и за цифровите услуги и платформи. Ако 

бъда одобрена, смятам и занапред да защитавам активно европейския стремеж ИИ да бъде надежден и 

ориентиран към човека, като на световните форуми и в двустранните ни партньорства с ключови 

международни партньори ще се застъпвам за отговорно управление на ИИ.  Вярвам, че ЕС следва да 

продължи да играе водеща роля в глобалното електронно управление, като популяризира в световен мащаб 

нашите правила, които се основават на общите ни европейски ценности и на нашата ориентирана към 

човека визия. 

За да постигнем резултати по този въпрос, ще се стремя към още по-добра координация между държавите 

— членки на ЕС, в рамките на ООН, на Форума за управление на интернет и други значими международни 

форуми и технически организации, като например Интернет корпорацията за присвоени имена и адреси. 

В заключение, трябва да установим стандарти, колкото се може по-скоро. Европейските и неевропейските 

дружества, които ще работят на единния пазар съгласно новите правни разпоредби на Законодателния акт 

за ИИ, ще се нуждаят от технически стандарти. Ще анализирам внимателно как Комисията може да ги 

осигури, за предпочитане в рамките на съществуващата система за стандартизация. Убедена съм също 

така, че ако осигурим технически стандарти в подкрепа на Законодателния акт за ИИ, това ще се отрази на 

цифровото управление в световен мащаб. 

7. Законодателен акт за цифровите услуги и Законодателен акт за цифровите пазари и 

отрицателното въздействие на онлайн платформите 

Какви ще бъдат Вашите приоритети за гарантиране на прилагането по отношение на Законодателния 

акт за цифровите услуги и Законодателния акт за цифровите пазари и как ще гарантирате ефективни, 

прозрачни и бързи механизми за гарантиране на прилагането? Как Комисията ще отговори на призива 

за опростяване и намаляване на административната тежест? Ще може ли Комисията да отдели 

достатъчно ресурси за гарантиране на прилагането? Как планирате да се справите с вредните практики 

онлайн, като например модели на заблуждаващ дизайн или проектиране, предизвикващо пристрастяване, 

които оказват въздействие върху хората, и особено децата и непълнолетните лица, и тяхното психично 

здраве? На последно място, какви конкретни действия ще предприемете за борба с кибертормоза? 

Законодателният акт за цифровите услуги и този за цифровите пазари са мощни нови инструменти за 

регулиране на платформите. След първата година на тяхното прилагане считам, че те функционират 

относително гладко, работата по необходимото вторично законодателство напредва добре, екипите са 

налице и няколко разследвания вече са в ход или са довели до решения, които влияят на функционирането 

на онлайн платформите в ЕС. Ако бъда одобрена, искам да продължа работата в тази посока и да направя 

така, че Комисията да се превърне в пръв регулаторен орган в тази област, който слуша внимателно и 

действа бързо, в съответствие с нашите правила, при пълно зачитане на правото на справедлив процес и 

по прозрачен начин за всички заинтересовани страни. 

  

Що се отнася до прилагането на Законодателния акт за цифровите услуги, ще се съсредоточа върху четири 

области: 1) защита на малолетните и непълнолетните лица онлайн; 2) електронна търговия и 

несъответстващи на изискванията стоки на онлайн пазарите; 3) незаконно съдържание онлайн, 

включително алгоритмично усилване на такова съдържание; и 4) по-широкия въпрос за защитата на 

информацията в контекста на избори, като се гарантират полезни взаимодействия с новата инициатива за 

щит за демокрацията. 

  

Що се отнася до Законодателния акт за цифровите пазари, чиято цел е да се гарантират еднакви условия 

на конкуренция и лоялна конкуренция, ще отдам приоритет на три важни измерения, като работя в тясно 

сътрудничество с изпълнителния заместник-председател  по въпросите на чистия, справедлив и 

конкурентоспособен преход: 1) отваряне на затворени екосистеми, независимо дали става въпрос за 

операционни системи, уеббраузъри или онлайн места за търговия; 2) осигуряване на възможност 

потребителите да избират и да си върнат контрола в среда, в която смятат, че големите цифрови дружества 

имат огромни правомощия, и 3) гарантиране, че данните принадлежат на тези, които ги генерират, а не на 

тези, които могат да ги използват по най-добрия начин.   

   

Ако бъда одобрена, моят подход към прилагането на Законодателния акт за цифровите услуги и 

Законодателния акт за цифровите пазари ще бъде строг, основан на доказателства и решителен. Ще 

използвам всички правомощия за правоприлагане, предоставени на Комисията от съзаконодателите. 
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Когато дадено нарушение представлява непосредствена опасност за нашите граждани, няма да се колебая 

да предприема решителни мерки. Ще си сътруднича и с гражданското общество, изследователите и лицата, 

които подават сигнали за нередности. Данните показват, че в някои случаи сериозният диалог между 

регулираните дружества и правоприлагащите органи може да доведе до бързи и ефективни резултати. 

Онлайн платформите трябва да прилагат законодателството на ЕС, без да използват тактики за отлагане. 

Ако бъда одобрена, ще се ангажирам с открит и систематичен диалог с Европейския парламент, по-

специално чрез добре установените работни групи по прилагането на Законодателния акт за цифровите 

услуги и Законодателния акт за цифровите пазари, както и със съответните комитети.  

  

За да може Комисията да бъде ефективен и надежден регулаторен орган, ще се стремя да гарантирам, че 

за целта се отделят достатъчно ресурси, като използвам таксите, събирани съгласно Законодателния акт за 

цифровите услуги. 

  

Ако бъда одобрена от Европейския парламент, ще работя в тясно сътрудничество с отговорните комисари 

по теми като тъмните модели, проектирането на онлайн услугите по начин, който води до пристрастяване, 

и други отрицателни въздействия на социалните медии, по-специално върху малолетните и 

непълнолетните лица. Законодателният акт за цифровите услуги е мощен правен инструмент, който 

позволява на икономическите оператори, които попадат в неговия обхват, да се справят с тези проблеми 

още сега. Неотдавнашното успешно налагане на правилата по отношение на TikTok Lite поради 

опасенията, че е услугата е проектирана по начин, който води до пристрастяване, е добър пример за това 

какво може да постигне Законодателният акт за цифровите услуги за целия ЕС в рекордно кратък срок. 

ЕС, дружествата и експертите трябва да работят заедно, за да гарантират, че в подхода на дружествата от 

областта на социалните медии безопасността стои на първо място и това позволява на всички потребители 

да ползват интернет безопасно. Наскоро започнатите разследвания срещу TikTok, X, Facebook и Instagram 

във връзка с начина, по който те са проектирани и който води до пристрастяване, тъмните модели и 

защитата на малолетните и непълнолетните лица, трябва да се водят енергично, за да се постигне реална и 

бърза промяна и да се осигури фактология в полза на бъдещата работа относно въздействието на 

социалните медии върху малолетните и непълнолетните лица. Когато при други определени услуги също 

възникнат доказателства за системна вреда, Комисията следва да предприеме решителни действия по 

правоприлагане. Ще работя също така с комисаря по въпросите на демокрацията, правосъдието и 

върховенството на закона върху законодателен акт за справедливост в областта на цифровите технологии, 

за да гарантираме адекватно пресичане на практики като тъмните модели, проектирането, което води до 

пристрастяване, и онлайн профилирането. 

  

Защитата на малолетните и непълнолетните лица е основен приоритет за мен. Ако бъда одобрена, ще си 

сътруднича тясно с правоприлагащите органи за събиране на необходимите доказателства. Също така ще 

отдам приоритет на работата по насоките относно защитата на малолетните и непълнолетните лица 

съгласно Законодателния акт за цифровите услуги, като целта е те да бъдат финализирани преди лятото на 

2025 г. В тях следва да се определи как онлайн платформите да гарантират високо равнище на 

неприкосновеност на личния живот, безопасност и сигурност за малолетните и непълнолетните лица в 

съответствие с правилата на Законодателния акт за цифровите услуги. Насоките следва да са съпътствани 

от система за проверка на възрастта с цел запазване на неприкосновеността на личния живот. 

  

Ще участвам и в ръководеното от комисаря по въпросите на здравеопазването и на хуманното отношение 

към животните общоевропейско проучване относно въздействието на социалните медии върху 

благосъстоянието и психичното здраве. Проучването следва да събере информация от опита на деца и 

учители и от познанията на доказани експерти в целия ЕС, така че заедно да изградим една безопасна и 

здравословна цифрова среда, каквато заслужават нашите деца. 

  

Що се отнася до обявения в политическите насоки план за действие срещу кибертормоза, ще съдействам 

на комисаря по въпросите на справедливостта между поколенията, младежта, културата и спорта за това 

планът да осигури необходимите ясни мерки. Стратегията за по-добър интернет за децата (BIK+), приета 

през 2022 г., може да послужи като здрава основа за плана за действие. Бих насърчила също държавите 

членки да назначават доверени податели на сигнали съгласно Законодателния акт за цифровите услуги с 

доказан експертен опит в областта на закрилата на малолетните и непълнолетните, включително 

кибертормоза. 

  

Ако бъда одобрена, твърдо ще се ангажирам да гарантирам, че Комисията работи успешно за 

опростяването и намаляването на административната тежест в тази област. Това е част от мисията на 

всички членове на новия колегиум и постигането на тази цел е необходимо, за да се подобри качеството 
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на нормативната уредба и да се гарантира пълното ѝ прилагане. Наясно съм с призивите на нашите МСП 

и предприятия и ще се стремя към опростяване на нормативната ни уредба в областта на цифровите 

технологии, винаги когато възникне такава възможност. Ще разгледам внимателно въпроса дали е 

възможно опростяване на законодателството по време на прегледа на Законодателния акт за цифровите 

услуги през ноември 2025 г. и на Законодателния акт за цифровите пазари през май 2026 г. Всяко ново 

законодателство в тази област трябва да бъде ясно и да не създава ненужна тежест. Ще гарантирам също 

така, че националните закони не създават допълнителна бюрокрация и не добавят свръхрегулиране към 

тези инструменти, защото от тях зависи пълната хармонизация. Ще обърна специално внимание на 

въздействието на нормативната уредба в областта на цифровите технологии върху стартиращите и 

разрастващите се предприятия, като гарантирам, че тя се прилага по начин, който помага за растежа на 

нашата икономика. Ще разгледам и всички възможни инструменти за цифровизация, за да се улеснят 

деловите среди при спазването на правилата на ЕС.  

 

8. Платформи за електронна търговия 

Председателят на Европейската комисия Урсула фон ден Лайен Ви възложи задачата да ръководите 

работата за справяне с предизвикателствата, свързани с платформите за електронна търговия, 

особено от трети държави, за да се гарантира, че потребителите и предприятията се ползват от 

еднакви условия на конкуренция въз основа на ефективни митнически и данъчни правила и правила за 

безопасност и устойчивост. Как възнамерявате да постигнете тези цели? По-специално, кои проблеми 

сте определили като основни и какви са инструментите и мерките за справяне с тях, особено когато 

основните участници са установени в трети държави? Как това ще допринесе за подобряване на 

функционирането на единния пазар и защитата на правата на потребителите в ЕС? Как планирате да 

си сътрудничите по тази задача с други членове на колегиума и с правоприлагащите органи в държавите 

членки? 

Трябва да предприемем действия по отношение на рисковете за здравето и безопасността и на вредите за 

околната среда, причинени от факта, че милиарди малки пакети се изпращат директно на потребителите в 

ЕС чрез посредничеството на онлайн платформи за електронна търговия от трети държави и че често пъти 

тези продукти не са в съответствие с правилата на ЕС, по-специално по отношение на автентичния 

произход и безопасността. Политическите насоки включват ясен ангажимент да се намери отговор на 

предизвикателствата, които поставят платформите за електронна търговия. Ако бъда одобрена, ще 

ръководя работата за постигане на резултати в тази насока, като възприема цялостен подход, насочен към 

ефективен митнически и данъчен контрол и контрол на безопасността, както и друг вид мониторинг и 

стандарти за устойчивост за повишаване на безопасността и съответствието на продуктите, продавани 

онлайн от продавачи от трети държави. Ще работя и в подкрепа на ефективното и координирано 

правоприлагане и гарантиране на лоялна конкуренция и еднакви условия на конкуренция. ЕС следва да 

използва пълноценно инструментариума, с който разполага, за да се справя с предизвикателствата, 

свързани с платформите за електронна търговия. 

  

Прилагането на Законодателния акт за цифровите услуги, Регламента относно надзора на пазара и 

Регламента относно общата безопасност на продуктите ще бъде от основно значение, за да се гарантира, 

че продуктите, предлагани за продажба онлайн на европейските потребители, отговарят на всички 

приложими правила на ЕС. Стабилното и ефективно налагане на правилата спрямо участници, които не 

спазват изискванията, има ключово значение, а съгласно Законодателния акт за цифровите услуги 

дружествата рискуват налагането на глоби в размер до 6 % от световния си оборот. Онлайн пазарите и 

защитата на потребителите онлайн са един от приоритетите на прилагането на Законодателния акт за 

цифровите услуги. Комисията събира в момента доказателства за системни проблеми на онлайн пазарите 

и вече разследва редица платформи за електронна търговия, които попадат в обхвата на нейната 

компетентност, включително по подозрения, свързани с недобросъвестни търговци и с риска от 

разпространение на незаконни продукти с отрицателно въздействие върху потребителите. Ако бъда 

одобрена, ще предприема решителни и бързи последващи действия по този въпрос.   

 

Доброто правоприлагане трябва да получи подкрепата на гражданското общество и по-специално на 

сдруженията на потребителите и НПО. ЕС не бива в никакъв случай да толерира недобросъвестните 

търговци на опасни продукти и продуктите, произведени посредством принудителен труд. 
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За да бъдат идентифицирани опасните или несъответстващи на изискванията продукти и да се предотврати 

навлизането им на единния пазар, е нужно също така да се засили сътрудничеството между митническите 

органи и органите за надзор на пазара. Ще гарантирам, че Комисията подкрепя това в рамките на 

непрекъснатото ѝ взаимодействие с националните органи, за да се гарантира, че правоприлагането на 

равнището на ЕС и на национално равнище са ефективно свързани. Благодарение на заложените в 

Законодателния акт за цифровите услуги пространни задължения за прозрачност и предоставяне на 

информация във връзка с идентифицирането на търговците и на допълнителните нови правила за 

проследимост съгласно Регламента относно общата безопасност на продуктите различните органи вече 

могат да знаят кой стои зад продажбата на конкретен продукт онлайн. Тази и други видове информация 

трябва да се използват за ефективно и координирано правоприлагане. Националните органи за надзор на 

пазара следва също така да бъдат подпомагани в организирането на дейностите по съвместно формиране 

на извадки и изпитване и при мащабни проверки на безопасността на продуктите с цел проверка и 

подобряване на съответствието на участниците в електронната търговия. 

  

Ще работя в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на демокрацията, правосъдието и 

върховенството на закона, за да гарантирам, че европейските потребители се възползват от възможностите, 

които предлагат цифровите технологии, и едновременно с това са защитени срещу неетични практики, 

благодарение на ефективното правоприлагане на законодателната рамка за защита на потребителите, 

включително по отношение на търговци, установени извън Съюза.   

  

Ако бъда одобрена, ще гарантирам, че нашата работа в областта на електронната търговия се основава и 

на предложената митническа реформа. Броят на колетите на стойност до 150 EUR, които понастоящем са 

освободени от мита и са изпращани директно от трети държави, се е увеличил четирикратно през 

последните четири години. Очакваният брой за 2024 г. е 4 милиарда пратки, като за контрола на над 90 % 

от този внос в ЕС са отговорни органите на едва седем държави членки (Нидерландия, Белгия, Франция, 

Унгария, Италия, Испания и Германия). Митническите процеси и инструменти, с които разполагаме 

понастоящем, вече не отговарят на потребностите. Амбициозната митническа реформа на ЕС, предложена 

през 2023 г., ще премахне прага от 150 EUR за освобождаване от мита и ще укрепи структурно капацитета 

за контрол, като позволи управление на риска на равнище ЕС чрез новосъздадения Митнически орган на 

ЕС и неговия Център за митнически данни на ЕС. Реформата ще подобри значително капацитета на ЕС да 

реагира на заплахите, които поражда незаконният и несъответстващ на изискванията поток на електронна 

търговия, и ще работя с комисаря по въпросите на търговията и икономическата сигурност за бързото ѝ 

приемане. Ако се счете, че използваният бизнес модел се натъква на структурни трудности при 

извършването на достатъчно проверки за съответствие с оглед на огромните обеми пратки, опаковани 

поотделно и изпратени от чужбина, следва да бъдем отворени и за други мерки. 

  

Ще работя също така, за да гарантирам, че по-малките онлайн пазари в ЕС могат да се разрастват и да се 

конкурират с пазарите извън ЕС. Това може да се постигне само чрез съвместни усилия, а един засилен 

междуведомствен екипен подход в рамките на Комисията би спомогнал за това да се намерят и приложат 

най-добрите решения на това предизвикателство.  

 

Въпрос от комисията по външни работи / Въпрос от комисията по сигурност и отбрана 

9. ЕС е изправен пред най-сложната от края на Студената война насам съвкупност от заплахи и 

влошаваща се обстановка по отношение на сигурността, като заплахите произтичат както отвън, 

така и отвътре в Съюза. Вие получихте задачата да работите с члена на Комисията, отговарящ за 

отбраната и космическото пространство, и със заместник-председателя на Европейската комисия и 

върховен представител по въпросите на външните работи и политиката на сигурност (ЗП/ВП) с цел 

реализиране на Съюза за отбрана и стимулиране на консолидирането на отбранителната промишленост 

и намаляване на разпокъсаността, дублирането и неефективността. Ключов елемент в това отношение 

ще бъде използването на нови и иновативни технологии, за да се гарантира, че разполагаме с 

технологично предимство в областта на отбраната. Като изпълнителен заместник-председател, по 

какъв начин възнамерявате да подкрепяте иновациите и цифровото развитие в отбранителната 

промишленост, а така също и нейния потенциал за двойна употреба и гражданско-военен потенциал, 

както и да гарантирате, че усилията за регулиране на технологиите с двойна употреба, например ИИ, 

не изостават от бързия темп на развитие на военните приложения в рамките на ЕС и извън него? Как 

планирате да работите с държавите членки, ЗП/ВП и международните партньори за създаване на рамки 

за управление за отговорно разработване и използване на технологии с двойна употреба, включително 
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военно приложение на ИИ, което да гарантира значим човешки контрол? Как възнамерявате да 

повишите сигурността на критичните инфраструктури в ЕС? 

Ако бъда одобрена, заедно със заместник-председателя на Европейската комисия и върховен 

представител по въпросите на външните работи и политиката на сигурност (ЗП/ВП) и комисаря по 

въпросите на отбраната и космическото пространство ще ръководя работата за задействане на 

Европейския съюз за отбрана по начини, които укрепват нашата сигурност и възпиращ капацитет и 

стимулират промишлената ни конкурентоспособност. 

Иновациите са от решаващо значение за осигуряването на най-съвременни отбранителни способности и за 

свеждане до минимум на стратегическите зависимости, особено що се отнася до цифровите компоненти и 

компонентите с ИИ. Ще поставя още по-амбициозни цели за създаване на благоприятни условия за 

иновациите в областта на отбраната в полза както на конкурентоспособността на нашата промишленост, 

така и на технологичното превъзходство на въоръжените сили на държавите членки. Европейският фонд 

за отбрана въведе нови инициативи за интегриране на граждански технологии в отбранителните системи 

и за подкрепа на стартиращите и малките предприятия. Със стартирането на Схемата на ЕС за иновации в 

областта на отбраната ЕС има за цел да инвестира 1,5 милиарда евро до 2027 г., което ще осигури така 

необходимото финансиране за иновации в областта на отбраната. Необходимо е обаче да разблокираме 

капитал и потенциал, като преразгледаме нашата регулаторна рамка, за да премахнем ограниченията пред 

инвестициите в иновации. 

  

Комисията и Европейският инвестиционен фонд обединиха усилията си за създаване на капиталов 

механизъм в областта на отбраната, който има за цел да насърчи развитието на екосистема от частни 

фондове, инвестиращи в иновации в областта на отбраната. Малките дружества в областта на наукоемките 

технологии могат да осигурят реална промяна на ситуацията на бойното поле, но засега все още не 

разполагат с достатъчно финансиране, срещат трудности да финансират своя растеж и да навлязат във 

веригите на доставки в областта на отбраната. Европа не може да си позволи да субсидира проекти за 

научноизследователска и развойна дейност, като в същото време възпрепятства дружествата да развиват 

дейностите, които тези проекти пораждат.  

  

По-конкретно, бих подкрепила 1) разрастването на нововъзникващите революционни технологии с двойна 

употреба и гражданско-военен потенциал; 2) търсенето на нови начини за финансиране на иновациите и 

стартиращите предприятия; 3) насърчаването на мерките за сигурност на научните изследвания и 4) 

премахването на ненужните регулаторни пречки. Като цяло моя цел ще бъде да се сдобием с по-гъвкави, 

по-бързи и по-опростени цикли на финансиране, да има по-малко пречки пред трансграничното 

сътрудничество и по-добра връзка с военните крайни потребители и инвеститори. 

  

В исторически план съществуващите научноизследователски програми са били изключително или за 

„граждански“, или за „отбранителни“ приложения. Същевременно повечето от критичните технологии на 

бъдещето са с двойна употреба. Ако бъда одобрена, ще работя заедно с другите комисари с дял в тази 

сфера, за да впрегнем потенциала на европейските технологии с двойна употреба и гражданско-военно 

приложение. При това ще ползваме за основа резултатите от Бялата книга, представена през януари 2024 г., 

с варианти за подкрепа на научноизследователската и развойна дейност в областта на технологиите с 

двойна употреба. Полезните взаимодействия могат да донесат предимства и за гражданските приложения. 

Ще работя с групата на Европейската инвестиционна банка за съгласуване на работата ни с нейните 

програми за двойната употреба и за намаляване на риска за инвестициите в разработките с двойна употреба 

и в областта на отбраната. Ще се стремя също така да разширя допълнително взаимодействието ни с 

инструментите на НАТО за иновации. 

Последните новости в областта на ИИ подчертаха значителния потенциал на технологията за увеличаване 

на отбранителните способности, включително за подобряване на ефективността, извеждане на хора от 

среда с висока степен на заплаха, намаляване на разходите за военни способности и постигане на 

асиметрично предимство. Ако бъда одобрена, ще гарантирам, че за да намалим зависимостите и да 

наваксаме съществуващото изоставане в разработването на ИИ в областта на отбраната, ще продължим да 

предприемаме действия чрез Европейския фонд за отбрана, като насърчаваме европейското 

сътрудничество и инвестициите в ИИ в областта на отбраната в сътрудничество с държавите членки и 

съответните заинтересовани страни.  

 

Що се отнася до технологиите с двойна употреба, като например изкуствения интелект, Законодателният 

акт за ИИ вече предвижда механизми за разработването на надеждни технологии. Освен това ще работя с 
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върховния представител и заместник-председател на всички международни форуми в тази област за 

постигане на обвързващи споразумения за реален човешки контрол върху критичните функции на 

системите, внедрявани в областта на отбраната. Европейското финансиране на отбранителната 

промишленост няма да подкрепя разработването на автономни смъртоносни системи, при които няма 

значителен човешки надзор при набелязването и атакуването на човешки цели. ИИ обаче може да 

предостави ценна подкрепа за вземането на решения при анализирането и реагирането на сложни бойни 

ситуации, както и в подкрепа на отбранителните технологии, като например системи за ранно 

предупреждение и мерки за противодействие. В този процес ще работя в тясно сътрудничество с 

Европейския парламент и ще осигуря участието на всички заинтересовани страни.  

  

Твърдо се ангажирам с повишаването на сигурността и устойчивостта на критичната инфраструктура и на 

субектите, ползващи такава инфраструктура в целия ЕС. Ако бъда одобрена, ще работя заедно с всички 

заинтересовани страни, работещи по физическата сигурност и киберсигурността на нашата критична 

инфраструктура. В тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на вътрешните работи и миграцията ще 

се съсредоточа върху гарантирането на пълното и навременно прилагане на директивите относно МИС 2 

и устойчивостта на критичните субекти. Комбинираното прилагане на двете директиви ще ни позволи да 

се справим с киберзаплахите и физическите заплахи по по-интегриран и цялостен начин. Приоритетът ми 

в това отношение ще бъде да се предприемат по-нататъшни действия в съответствие с резултатите от стрес 

тестовете на критичната енергийна инфраструктура и координираната оценка на ЕС на киберриска в 

електроенергийния сектор, както и с оценката на киберриска при вятърната енергия. Това ще бъде моята 

отправна точка, за да анализираме в дълбочина възможните допълнителни решения, например за 

подобряване на защитата на подводната енергийна инфраструктура или на защитения обмен на 

чувствителна информация между държавите членки и операторите на критични енергийни субекти. 

  

Ще гарантирам също така, че Комисията работи чрез консултантите на ЕС по въпросите на защитата и 

сигурността, за да съдейства на държавите членки при анализа на уязвимостта по време на високорискови 

събития и в критични инфраструктури. 

  

Космическите услуги на ЕС („Галилео“ и „Коперник“) имат съществена роля в гарантирането на 

сигурността на критичната инфраструктура, което прави възможно функционирането на няколко 

икономически сектора и предоставянето на основни услуги за сигурността и отбраната. В същото време 

космическото пространство е критична инфраструктура сама по себе си. Ще работя с комисаря по 

въпросите на отбраната и космическото пространство, за да гарантирам, че в бъдещото предложение за 

законодателен акт на ЕС относно космическото пространство се разглеждат нововъзникващите рискове за 

сигурността на космическата инфраструктура и се подобрява защитата и устойчивостта на космическите 

активи.  

  

На последно място, с програмата IRIS2 ще се стремя на държавите членки да се предоставят услуги за 

сигурна свързаност с най-високо равнище на защита срещу всички потенциални заплахи. 

  

Въпрос от комисията по култура и образование 

10. Като се има предвид широкият обхват на Вашия портфейл, как ще работите, за да гарантирате, че 

медийният и аудио-визуалният сектор ще имат приоритетно значение, върху тях ще се постави акцент 

и те ще разполагат с подходящите бюджетни ресурси, за да е налице съответствие с тяхната културна, 

обществена и икономическа роля и с настоящите предизвикателства, свързани с цифровата 

трансформация? По-конкретно, как възнамерявате да продължите да гарантирате съгласуваното 

прилагане и наблюдение на сложната нормативна уредба на ЕС, която оказва въздействие върху 

медийния, аудио-визуалния и творческия сектор, особено когато става въпрос за прилагането на 

Директивата за аудио-визуалните медийни услуги (ДАВМУ) и Европейския акт за свободата на медиите 

(ЕАСМ)? 

Като бивш журналист и съгласно моето писмо за определяне на ресора ще се отнасям към медиите в 

съответствие с тяхната уникална роля в нашите демокрации и култура, като същевременно подкрепям 

тяхното търговско развитие. Ще гарантирам, че когато е налице участие на ЕС, регулирането, 

финансирането и политиката ефективно се допълват взаимно в изграждането на по-силен аудио-визуален 

и медиен сектор, който допринася за улесняване на демократичния дебат, обогатяване на нашата култура 

и стимулиране на цифровата трансформация със силни медийни участници. 
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Директивата за аудио-визуалните медийни услуги (ДАВМУ) е един от крайъгълните камъни на нашата 

медийна политика. Нейните специфични за отделните сектори правила насърчават създаването на 

европейско съдържание и медийния плурализъм и защитават потребителите, както и обществото ни като 

цяло. Правилата имат за цел да осигурят еднакви условия на конкуренция между новите и традиционните 

медийни участници. Те също така укрепват защитата на зрителите, включително малолетните и 

непълнолетните лица, на платформите за споделяне на видеоклипове и насърчават културното 

многообразие чрез квоти, правила за видимост и разрешени задължения за инвестиции. Съгласно 

правилата държавите членки трябва да имат независими регулаторни органи в аудио-визуалния сектор, 

които разполагат с достатъчно персонал и ресурси. Ако бъда одобрена, ще обърна специално внимание на 

практическото прилагане на Директивата за аудио-визуалните медийни услуги и свързаните с нея закони 

в областта на цифровите технологии. Като насърчавам спазването на правилата от страна на държавите 

членки, ще използвам пълноценно всички инструменти за изпълнение и правоприлагане, включително 

производствата за установяване на нарушение.  

  

Ако бъда одобрена, ще работя тясно с Комисията по култура и образование на ЕП в предстоящия процес 

на оценка на Директивата за аудио-визуалните медийни услуги, който трябва да приключи до 2026 г. 

Оценката следва да набележи недостатъците на съществуващата рамка, като се вземат предвид новите 

предизвикателства пред популярността на европейското съдържание, развитието на пазара и появата на 

нови технологии и участници, като например инфлуенсърите. Особено внимание следва да обърнем на 

създаването на европейско съдържание и на неговото опазване, както и на рамката за задълженията за 

финансово участие, на определението за европейски произведения и независими продукции. Тези въпроси 

са от ключово значение за създаване на благоприятни условия за истинско европейско съдържание и за 

това да гарантираме, че съответните права върху интелектуалната собственост остават защитени в рамките 

на единния пазар. 

  

Също така, от началото на мандата си и заедно с комисаря по въпросите на справедливостта между 

поколенията, младежта, културата и спорта, ще работя със съответните заинтересовани страни, творци и 

медийни продуценти, сдружения и органите на държавите членки. Ръководните ми цели в тази работа ще 

бъдат да подсигуря допълнително наличието на еднакви условия на конкуренция, по-добрата защита на 

зрителите, особено на малолетните и непълнолетните лица, и повишаването на конкурентоспособността и 

културното многообразие на европейския аудио-визуален сектор. За тази цел ще набележа и използвам 

потенциалните полезни взаимодействия между Директивата за аудио-визуалните медийни услуги и 

законодателството в областта на цифровите технологии и ще се стремя към опростяване и 

рационализиране на регулаторната рамка. 

  

Европейският законодателен акт за свободата на медиите и Директивата за аудио-визуалните медийни 

услуги са тясно свързани и се допълват взаимно. Ако бъда одобрена, ще работя в тясно сътрудничество с 

комисаря по въпросите на демокрацията, правосъдието и върховенството на закона, за да гарантирам, че 

Европейският законодателен акт за свободата на медиите се прилага и при това резултатно. Свободата на 

медиите е изключително важна за върховенството на закона и за инициативата Щит за демокрацията и 

затова ще съгласувам работата си с членовете на колегиума, отговарящи за конкурентоспособността и за 

други области на политиката, свързани с аудио-визуалния и медийния сектор. В тази връзка непосредствен 

приоритет следва да бъде създаването на новия Европейски съвет за медийни услуги и на неговия 

секретариат. От изключително значение е съветът да започне да функционира бързо и да може да 

изпълнява своите важни задачи по създаването на благоприятни условия за наличието на независими и 

жизнеспособни медии, които имат важна роля и в борбата с дезинформацията. 

  

Ако бъда одобрена от Европейския парламент, ще гарантирам, че Комисията работи с всички държави 

членки, така че регламентът да започне да се прилага преди крайния срок през август 2025 г., по-специално 

по отношение на неговите правила за обществените радио- и телевизионни оператори, защитата на 

журналистите и редакционната независимост на медиите.  

  

Медийният сектор на Европа включва редица критични и стратегически сектори за ЕС в културно, 

обществено и финансово отношение. Тези отрасли са с разнообразен характер и включват както аудио-

визуалните продукции, така и новините, медиите и видеоигрите. ЕС положи значителни усилия в подкрепа 

на устойчивостта и трансформацията на тези отрасли, но е необходимо да се направи повече, за да им се 

помогне да се справят с нарастващите предизвикателства, като например продължаващата цифрова 

трансформация и безпрецедентната глобална конкуренция. В това отношение отбелязвам призива на 
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Европейския парламент за предприемане на мерки в сектора на видеоигрите, който също смятам за все по-

важна част от медийния сектор. 

  

Що се отнася до финансовата подкрепа, в основата на настоящата ни медийна политика стои програмата 

МЕДИА и нейните цели за насърчаване на културното многообразие и конкурентоспособността са от 

решаващо значение.   

 

Въпрос от комисията по правни въпроси 

11. Авторско право  

В писмото за определяне на Вашия ресор Вие сте приканена да „обмислите необходимостта от по-

нататъшно подобряване на уредбата за авторското право, за да се отговори на новите 

предизвикателства, породени от развитието на пазара и технологиите“ и да „се подпомогне борбата с 

неетичните техники онлайн, като например тъмните модели“.  

Тази уредба ще играе решаваща роля за развитието на изкуствения интелект (ИИ) и други технологии в 

бъдеще. Връзката между ИИ и авторското право и сродните му права е обширна и сложна област за 

проучване. Наскоро приетият Законодателен акт за изкуствения интелект, чиято цел е да се подобри 

функционирането на вътрешния пазар и да се насърчи внедряването на ориентиран към човека и 

надежден ИИ, като същевременно се гарантира високо равнище на защита (на здравето, 

безопасността, личните данни и основните права, заложени в Хартата на основните права), частично 

разглежда въпроса за използването на защитено с авторско право съдържание чрез обучението на 

модели на ИИ с общо предназначение. В него се подчертава, че системите с ИИ с общо предназначение 

трябва да отговарят на определени изисквания за прозрачност, като се публикуват подробни резюмета 

на съдържанието, използвано за обучение на ИИ, и да са в съответствие със законодателството на ЕС 

в областта на авторското право, по-специално изключенията за извличане на информация от текст и 

данни, предвидени в Директивата за авторското право в цифровия единен пазар от 2019 г. Сега остава 

да се види как на практика тези правила и свързаните с тях кодекси ще бъдат прилагани ефикасно. 

Въпреки че Законодателният акт за изкуствения интелект започва да разглежда взаимоотношението 

между генеративния ИИ и авторското право, ще трябва да бъдат изяснени други области на това 

взаимоотношение. Генеративният ИИ поставя нови предизвикателства пред нормативната уредба в 

областта на авторското право, които все още не са преодолени и които могат да имат потенциално 

въздействие върху творчеството, иновациите и конкурентоспособността на ЕС, например 

евентуалната защита на авторското право на генерирано от ИИ съдържание, подходящото 

възнаграждение на авторите за използването на техните произведения от генеративен ИИ или 

нарушаването на авторското право в контекста на генеративния ИИ. В същото време неетичните 

техники, използвани онлайн, са не само в пресечната точка на защитата на потребителите, но и на 

изконните етични въпроси, свързани с използването на съвременни технологии и с правата на 

интелектуална собственост, по-специално авторското право, където тъмните модели могат да 

доведат до възпрепятстване на авторското право.  

С оглед на гореизложеното, на първо място: каква ще бъде Вашата стратегия, за да се гарантира, че 

уредбата в областта на авторското право напълно отговаря на всички предизвикателства, породени от 

ИИ и новите технологии, продължава да стимулира творчеството, иновациите и 

конкурентоспособността на ЕС в цифровата ера, включително всякакви законодателни инициативи, 

които евентуално възнамерявате да предложите в това отношение. Второ: как ще координирате 

работата с члена на Комисията, отговарящ за справедливостта между поколенията, младежта, 

културата и спорта, за разработването на стратегия за секторите на културата и творчеството, 

насочена към преодоляване на предизвикателствата, породени от ИИ. И трето: как ще гарантирате, че 

рисковете, породени от тъмните модели онлайн, се отстраняват в пресечната точка на етиката, 

законодателството в областта на интелектуалната собственост и защитата на потребителите? 

Стабилната рамка за авторското право продължава да бъде от съществено значение за подпомагане на 

производството и разпространението на творческо съдържание в ерата на ИИ, и по-специално на 

генеративния ИИ. ЕС има лидерска позиция при регулирането на ИИ и авторското право благодарение на 

правилата относно автоматизирания анализ на текст и извличане на данни в Директивата за авторското 

право в цифровия единен пазар и в наскоро приетия Законодателен акт за изкуствения интелект. Целта на 

тези правила е да се постигне баланс между иновациите и защитата на носителите на права. Ефективното 

им прилагане следва да осигури правна сигурност не само за творците и творческите отрасли, но и за 

разработчиците на ИИ. От съществено значение е да се гарантира, че тези правила работят на практика, 
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особено когато носителите на права са запазили правата си съгласно правилото за изключение при 

автоматизирания анализ на текст и извличане на данни. Съгласно Законодателния акт за ИИ 

разработчиците на генеративни модели на ИИ ще трябва да оповестяват в публично достъпно резюме 

данните за съдържанието, което са използвали за обучение на модела. Това следва да направи по-

прозрачно използването на защитено съдържание за обучение на ИИ. Тези нови правила започват да се 

прилагат на дело чрез възприетия от множество заинтересовани страни кодекс за поведение относно ИИ с 

общо предназначение, разработен под председателството на водещи представители на академичните среди 

в областта на ИИ и авторското право. Законодателният акт за ИИ допълнително ще внесе повече 

прозрачност по отношение на генеративния ИИ със задължението разработчиците да гарантират, че 

генерираното от ИИ съдържание е машинно откриваемо и че убедителните фалшификати са видимо 

етикетирани като такива. 

  

Въз основа на тези ключови разпоредби, ако бъда одобрена от Европейския парламент, ще обмисля 

необходимостта от по-нататъшно подобряване на рамката на ЕС в областта на авторското право в отговор 

на новите предизвикателства, породени от развитието на пазара и технологиите. Подкрепата за развитието 

на добре функциониращ пазар за лицензиране на защитени с авторско право произведения за целите на 

ИИ, с балансирани условия за различните участници, е от съществено значение за осигуряване на 

подходящо възнаграждение за творците и творческите отрасли, като същевременно се гарантира 

конкурентен достъп до висококачествени данни за доставчиците на ИИ, особено за по-малките доставчици 

от ЕС. Комисията следва да проучи дали могат да се предвидят специални механизми за лицензиране и 

посредничество, за да се улесни сключването на лицензи между творческите отрасли и дружествата с 

дейност в областта на ИИ и да се избегнат рисковете от изключване.   

  

Въвеждането на услуги за съдържание, генерирано от ИИ, също повдига сложни въпроси, свързани с 

правния статут на самостоятелно генерираното от ИИ съдържание и с отговорността за евентуални 

нарушения на авторското право. Ще се постарая да гарантирам, че Комисията ще разгледа задълбочено 

тези въпроси в светлината на промените в пазара и развитието на технологиите.  

  

При разглеждането на тези въпроси ще гарантирам, че при всички предлагани нови мерки за подобряване 

на рамката на ЕС в областта на авторското право е налице баланс между стимулирането на човешката 

креативност и подкрепата за развитието на нововъзникващите технологии, без да се създава ненужна 

регулаторна сложност. 

  

Ако бъда одобрена, ще работя в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на справедливостта между 

поколенията, младежта, културата и спорта за разработването на стратегия, която да отговаря конкретно 

на възможностите и предизвикателствата, свързани с ИИ, за културните и творческите отрасли. Тази 

стратегия може да се основава на Законодателния акт за изкуствения интелект и на рамката на ЕС за 

авторското право и да предложи набор от целенасочени действия за насърчаване на иновациите в 

културните и творческите отрасли и на справедливите бизнес модели, както и за по-голямо културно и 

езиково многообразие онлайн. 

  

Тъмните модели могат да нарушат правата върху интелектуалната собственост, включително търговските 

марки и авторското право, с цел въвеждане в заблуждение на потребителите в онлайн средата. Тъмните 

модели в онлайн платформите вече са изрично забранени със Законодателния акт за цифровите услуги, но 

те могат да присъстват и при други онлайн дейности. За решаването на тези проблеми ще работя в тясно 

сътрудничество с комисаря по въпросите на демокрацията, правосъдието и върховенството на закона. 

  

Законодателният акт за изкуствения интелект забранява практики, включително системи, ползващи 

техники за измама или за манипулиране на подсъзнанието на потребителите в техен ущърб. Това включва 

тъмните модели и други манипулативни техники. Ще се постарая Комисията да предостави насоки 

относно тези забрани и да следи за ефективното им спазване, считано от 2 февруари 2025 г., когато те 

започнат да се прилагат. 

 

Въпрос от комисията по граждански свободи, правосъдие и вътрешни работи 

12. Вашият портфейл обхваща широк кръг от области на политиката, за които е компетентна 

комисията LIBE – като се започне с управлението на границите, убежището и миграцията, премине се 

през свободата, сигурността и правосъдието и принципите на правовата държава и се стигне до 

изкуствения интелект и политиката в областта на цифровите технологии. 
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Поради това, от една страна, Вие ще отговаряте за надзора на работата на Комисията по външните 

граници и прилагането на Пакта за миграцията и убежището, както и за укрепването на принципите на 

правовата държава – включително в области като независимостта на съдебната власт, борбата с 

корупцията и свободата на медиите – в сътрудничество с компетентните членове на Комисията. Как 

ще насочвате тази работа и какви ще бъдат Вашите приоритети във всяка от тези области?  

От друга страна, Вие ще отговаряте за изпълнението и прилагането на цялото основно 

законодателство за политиката в областта на цифровите технологии, прието през последните години 

с цел предприемане на мерки във връзка с основаващия се на данни технологичен напредък, например 

Законодателния акт за цифровите услуги, Законодателния акт за цифровите пазари и Законодателния 

акт за изкуствения интелект, като всички те оказват значително въздействие върху основните права 

на защита на данните и неприкосновеност на личния живот. Как ще гарантирате, че тези различни 

законодателни актове съществуват съвместно и в хармония и се прилагат и изпълняват, като 

същевременно се запазват стандартите на ЕС за спазване на основните права? И как могат да си 

сътрудничат ефективно компетентните органи, отговарящи за прилагането на законодателството в 

областта на цифровите технологии, но също така и на Общия регламент относно защитата на данните 

и Директивата за правото на неприкосновеност на личния живот и електронни комуникации? 

Защитата на нашата демокрация, укрепването на нашата сигурност и стимулирането на цифровата ни 

трансформация ще бъдат от основно значение за моя мандат, ако бъда одобрена от Парламента. Убедена 

съм, че можем да изпълним това само ако отстояваме непреклонно нашите основни ценности.  

Заплахите за нашата сигурност и за нашата демокрация непрекъснато се менят и можем да се справим с 

тях само с ясната и всеобхватна визия на стратегии като Щит за демокрацията, Стратегията за вътрешна 

сигурност и Европейския съюз за отбрана, като изцяло интегрираме работата по тези стратегии в нашите 

политики в областта на цифровите технологии и киберсигурността. Ще се справим с 

предизвикателствата, които поставя миграцията, ако запазим баланса между солидарност и отговорност, 

който е заложен в Пакта за миграцията и убежището. Можем да продължим с цифровия преход, ако 

покажем, че това няма да застраши сигурността, неприкосновеността на личния живот или 

благосъстоянието на нашите граждани. 

Трябва да постигнем резултати, които показват нашите принципи в действие. Това изисква 

сътрудничество и диалог. Нужно е да работим заедно, за да предотвратим появата и разрастването на 

недостатъци в областта на върховенството на закона. Нито една държава членка не бива да се изправя 

сама пред предизвикателствата, които поставя миграцията. Трябва да разработим решения с нашите 

пионери в областта на цифровите технологии, за да гарантираме, че гражданите запазват своите права и 

остават защитени в цифровата среда. Непрестанният обмен с Европейския парламент е от съществено 

значение за изграждането на силен и съгласуван подход, който е необходим, за да се гарантира, че ЕС 

откликва на опасенията на гражданите. 

В работата си с моите колеги комисари по изпълнението на приоритетите, определени в политическите 

насоки, ще следвам ръководните принципи на сътрудничество и на нашите ценности, като поставя 

ударение върху резултатността. Бих искала да използвам повдигнатите във въпроса точки като примери 

за това как ще се осъществи това на практика. 

В областта на миграцията трябва да продължи усилената работа по всички направления на всеобхватния 

подход. Ще си сътруднича тясно с комисаря по въпросите на вътрешните работи и миграцията, за да 

може Пактът за миграцията и убежището да работи на практика. Трябва да сме сигурни, че ползваме 

всички инструменти, с които разполагаме, за да помогнем на държавите членки да приложат на дело 

своите правни ангажименти. При преразглеждането на многогодишната финансова рамка бюджетният 

орган призна необходимостта от бюджетна подкрепа от ЕС и за изпълнението на пакта ще бъдат 

предоставени допълнителни средства. Прилагането на пакта трябва да върви заедно с изграждането на 

Frontex посредством попълване на неговия персонал, използване на съвременни технологии, наличие на 

стабилно управление и неизменен ангажимент за пълно зачитане на основните права. Следва също така 

да заздравим още повече своите ръководни принципи чрез нов общ подход към връщането на лицата без 

право на престой в ЕС и нова стратегия за визовата политика на ЕС. Ако бъда одобрена, ще подкрепя 

комисаря по въпросите на вътрешните работи и миграцията в представянето на ново законодателно 

предложение за разработване на нова ефективна политика в областта на връщането. Една енергична и 

инициативна миграционна политика у дома е най-добрата основа за защита на Шенгенското 

пространство и за гарантиране, че контролът по вътрешните граници е изключение. Същевременно не 
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бива да толерираме тези, които застрашават сигурността на нашите граници и граждани чрез хибридни 

операции, които инструментализират мигрантите за политически цели. 

Ще си сътруднича тясно с другите членове на колегиума и по по-обширното външно измерение на 

миграцията, тъй като само с добре функциониращи партньорства можем да постигнем сътрудничество 

за предотвратяване на незаконните заминавания, борба с незаконното превеждане през границата и 

предотвратяване на загубата на човешки живот, както и за безпроблемно връщане и обратно приемане. 

Включването на сътрудничеството в областта на миграцията в широкообхватни партньорства от взаимен 

интерес е най-добрият начин за изграждане на здрави отношения, които да ни помогнат да решим трудни 

проблеми, включително необходимостта от пълна спазване на човешките права. Това е от полза и за 

нашата програма в областта на конкурентоспособността, защото осигурява ефективно прилагане на 

законовите процедури, а това едновременно намалява стимулите пред незаконната миграция и осигурява 

уменията, от които се нуждае нашият пазар на труда. 

Върховенството на закона е от съществено значение за функционирането на нашите демокрации, 

общества и икономики. Твърдо се ангажирам с приоритета, който получава върховенството на закона в 

политическите насоки. Ако бъда одобрена от Европейския парламент, ще работя в тясно сътрудничество 

с комисаря по въпросите на демокрацията, правосъдието и върховенството на закона, както и с другите 

членове на колегиума, за да гарантирам, че нашият инструментариум в областта на върховенството на 

закона е актуален, ефективно използван и постига резултати в полза както на всички граждани, така и на 

предприятията. Това означава също така и занапред да използваме докладите относно върховенството 

на закона за насърчаване на по-нататъшния напредък в държавите, обхванати от процеса на разширяване, 

преди тяхното присъединяване. Трябва да изградим по-тясна връзка между доклада относно 

върховенството на закона и неговите препоръки, от една страна, и финансовата подкрепа, от друга. Ако 

бъда одобрена, ще работя в тази посока в тясно сътрудничество с комисаря по въпросите на бюджета. 

Множество политики на ЕС са тясно свързани с принципите на правовата държава. Върховенството на 

закона е от решаващо значение за единния пазар предвид риска от нарушаване на еднаквите условия на 

конкуренция и задушаване на нашата конкурентоспособност. Медиите и гражданското общество играят 

незаменима роля като пазители на върховенството на закона. ЕС може да подкрепи публичната 

администрация, за да бъде тя устойчива на корупция. В по-общ план програмата за изпълнение, изложена 

в политическите насоки, зависи в голяма степен от справедливото и ефективно прилагане на правото на 

ЕС. Важна роля за изпълнителния заместник-председател е да способства за максималното въздействие 

на тези връзки. 

Във въпроса се споменават примери за приети през последните годни законови актове в областта на 

цифровите технологии, които показват също така как нашата политика в областта на цифровите 

технологии е дълбоко свързана с нашия обществен избор. Всички тези актове изискваха внимателно 

проучване на последиците от промените при цифровите технологии за нашите демокрации и за 

основните ни права. ЕС първи анализира как да се гарантира и запази доверието на гражданите и 

потребителите в един цифров сектор, който търпи непрекъснати изменения. Ако бъда одобрена, ще 

гарантирам, че координацията в рамките на Комисията ни позволява да се съсредоточим както върху 

ефективното прилагане на наскоро приетото основно законодателство в областта на цифровата политика, 

така и върху запазването на този по-общ поглед, като се има предвид, че нашата политика в областта на 

цифровите технологии продължава да се развива. 

Този подход следва да бъде изцяло отразен посредством съгласуване на законодателството и спазване 

на основните права и неприкосновеността на личния живот. Както посочих в отговора си на въпрос 7, 

ще се ангажирам с прилагането на една последователна нормативна уредба в областта на цифровите 

технологии, която запазва най-високи стандарти по отношение на спазването на основните права.  

Новото законодателство в областта на цифровите технологии увеличи броя на различните органи, 

отговарящи за прилагането, и органи като Групата на високо равнище за законодателния акт за 

цифровите пазари, Европейския съвет за цифровите услуги и Европейския съвет по изкуствен интелект 

се присъединиха към службите и органите за защита на данните, които упражняват надзор върху 

законодателството в областта на неприкосновеността на личния живот в електронна среда. Всички тези 

органи са призвани да обменят информация по общи въпроси и да предлагат съвети и експертен опит с 

цел утвърждаване на последователен регулаторен подход, но ние трябва да гарантираме, че 

отговорностите са ясни, като същевременно създадем благоприятни условия за това различните 

участващи органи да черпят един от друг опит и да комуникират ефективно. Комисията играе важна роля 

в осигуряването на проактивен подход в подкрепа на координацията. 
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При прилагането на законодателството ще защитавам основните права на ЕС в съответствие с най-

високите стандарти. Например, макар Законодателният акт за цифровите услуги да не регулира онлайн 

съдържанието, а по-скоро отговорността на онлайн платформите за въведените от тях системи, той 

съдържа гаранции за защитата на свободата на словото. Много големите онлайн платформи имат 

допълнителни задължения за оценка и смекчаване на сериозните рискове, например при 

дезинформацията, както и за предприемане на мерки за възпрепятстване на стихийното разпространение 

на дадено съдържание. Както беше посочено в отговора ми на въпрос 7, Законодателният акт за 

цифровите услуги има потенциала да направи интернет по-безопасен за гражданите на ЕС: той осигурява 

повече прозрачност и дава повече възможности за действие на гражданите, а също позволява на 

гражданското общество и изследователите да набелязват системните рискове и да сигнализират за тях. 

В случая на Законодателния акт за изкуствения интелект всички публични органи, които внедряват ИИ 

по начини, които могат да породят рискове, трябва да направят оценка как това може да се отрази на 

основните права. Ако подобно използване на ИИ включва обработване на лични данни, въпросните 

органи ще трябва също така да извършат оценка на въздействието върху защитата на данните съгласно 

Общия регламент относно защитата на данните, ако има вероятност обработването на лични данни да 

породи сериозен риск за правата и свободите на физическите лица. И тук Комисията следва да подкрепи 

ефективното прилагане на тези правила чрез практическа координация и ефективни насоки. 

Наложително е да се намери точният баланс между правото на неприкосновеност на личния живот и 

защитата на данните, от една страна, и обществените интереси в областта на сигурността и правосъдието, 

от друга. Трябва да гарантираме, че правоприлагащите и съдебните органи могат да работят ефективно 

в цифровата ера. Възможно е подвеждането под отговорност на извършителите на престъпления да бъде 

затруднено, когато те използват онлайн услуги, предназначени да гарантират неприкосновеността на 

личния живот, за да скрият престъпните си дейности. Ще разгледам въпроса как да предоставим на 

правоприлагащите органи и съдебната власт подходящите инструменти, като същевременно се 

защитават основните права и не се въвеждат нови уязвимости по отношение на киберсигурността. Ще 

гарантирам, че всички правни или технически решения за законен достъп до данни се разработват 

внимателно заедно с всички съответни заинтересовани страни.  

 
 


